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„VIAŢA MERITĂ TRĂITĂ ÎN FIECARE 
SĂPTĂMÂNĂ ȘI ÎN FIECARE ZI, NU DOAR 
DUPĂ CE VOI OBŢINE O ANUMITĂ POZIŢIE 
SAU DUPĂ CE VOI FACE O ANUMITĂ SUMĂ 
DE BANI PESTE TREI, CINCI, ZECE ANI”

„E
ra un citat frumos care zicea că după douăzeci de 
ani, singurii care o să-și amintească că ai stat la 
program foarte mult o să fie copiii tăi. Din păcate, 
prin natura muncii noastre,  întâlnim foarte mulţi 

manageri care lucrează foarte mult, nu deleagă, obosesc, 
slăbesc foarte mult sau se îngrașă foarte mult. Fie au alte 
probleme, își distrug relaţii și este păcat pentru că viaţa merită 
trăită în fiecare săptămână și în fiecare zi, nu doar după ce voi 
obţine o anumită poziţie sau după ce voi face o anumită sumă 
de bani peste trei, cinci, zece ani”, e unul dintre lucrurile pe care 
le-a spus în cadrul galei 100 TINERI MANAGERI DE TOP 
2023 - AI Manager - Tânărul manager faţă în faţă cu 
inteligenţa artificială. Octavian Pantiș, trainer, speaker, autor și 
fondator al companiei de consultanţă Qualians. El face parte 
din prima generaţie de tineri manageri de top din acest anuar, 
pe care noi l-am lansat în 2006, și, cu această ocazie, a fost 
unul dintre invitaţii speciali ai galei, alături de Bogdan 
Georgescu, care este acum cofondator al SOLO Fintech (în 
2006, era CEO al companiei de consultanţă Colliers, iar mai 
târziu a fondat și platforma Bookster). Chiar dacă au trecut 18 
ani, iar economia României a evoluat semnificativ (drept 
dovadă PIB-ul, de exemplu, care este aproape triplu faţă de 
atunci), am trecut prin diverse crize cu brio, fie că vorbim 
despre cea financiară sau cea mai recentă, legată de COVID, iar 
clădirile din Pipera nu diferă cu mult de centrele corporatiste 
ale altor mari capitale europene, pare că încă mai avem de 
învăţat când vine vorba de organizarea timpului – atât în cazul 
liderilor, cât și al angajaţilor. Când vine vorba de antreprenori, 
pare că lucrurile stau chiar mai rău – indiferent de etapa în care 
se află businessul lor, efectiv nu se pot deconecta de el și nu au 
cum să delege. La întâlnirile cu prietenii, când ajungem acolo, 
vorbim, de multe ori, tot despre muncă. Nu știu cum stăteau 
lucrurile în 2006, dar pare că acum să vorbești despre work-life 
balance este doar un moft sau un „nice to have” – sau mai 
mult, ajungi chiar să fii judecat și etichetat ca neimplicat la 
locul de muncă atunci când încerci să trasezi anumite limite. 
Având în vedere că un trainer precum Octavian Pantiș trebuie 
să ne reamintească în continuare că trebuie să trăim și că 

OPINIE

IOANA MATEI
EDITOR,  BUSINESS MAGAZIN

lucrurile nu stau mai bine, ba chiar mai 
rău decât în urmă cu 18 ani, mă face să 
mă întreb dacă, odată cu dezvoltarea 
economică, nu avem o problemă din ce 
în ce mai mare la capitolul organizare și 
eficienţă. Cred că este cumva firesc ca 
pentru o economie cu o istorie 
capitalistă de puţin peste 30 de ani 
lucrurile să nu fie la fel de așezate ca în 
Germania, dar mi-ar plăcea ca odată cu 
procedurile, trainingurile 
multinaţionalelor, team buildingurile și 
alte programe importate și în 
multinaţionalele românești, să 
dobândim cumva disciplina de a realiza 
mai multe lucruri în timpul 
programului, cât și organizarea necesară 
pentru a respecta timpul liber al 
colegilor noștri. Nu cred că acesta este 
doar un moft – am scris deja nenumărate 
texte pe tema scăderii natalităţii, iar 
goana continuă după evoluţia 
profesională pare să fie unul dintre 
motivele acesteia. Colegul meu Cristian 
Hostiuc vorbește în acest număr despre 
scăderea fertilităţii în rândul tinerilor, 
cât și despre creșterea numărului de boli 
grave pentru ei – or, din păcate, și acestea 
pare că sunt consecinţe ale unei goane 
puţin haotice pentru carieră. În niciun 
caz nu vă încurajez să renunţaţi la 
obiective și nu vă îndemn la neimplicare, 
ci, poate, la mai multă eficienţă și 
colaborare. Acum am tot vorbit despre 
ChatGPT, AI-ul a fost și tema galei 
tinerilor manageri de top de anul acesta 
– poate folosim această oportunitate 
pentru a ne degreva de sarcinile care nu 
necesită prea multă creativitate (tot 
Octavian Pantiș spunea că ChatGPT 
este un soi de asistent personal pe care îl 
poate folosi oricine, iar cine îl folosește 
va deveni un lider mai puternic). M-a 
pus pe gânduri, recunosc, faptul că cei 
doi tineri manageri din prima ediţie a 
catalogului au vorbit, la 18 ani distanţă, 
mai puţin despre realizări profesionale 
și mai mult despre familie. Mă întreb ce 
vor aduce în prim-plan peste 10 ani 
tinerii care au urcat pe scenă la această 
ediţie a galei. În orice caz, e musai să 
citiţi „Musai list”, scrisă de invitatul 
nostru, la fel de actuală ca la lansarea 
acesteia și care vă reamintește că fiecare 
clipă trecută aduce cu sine provocarea 
celei care urmează, iar rolul nostru este 
să decidem cum alegem să petrecem 
timpul pe care îl avem la dispoziţie.   

ioana_luciana_matei

ioana.matei@
businessmagazin.ro
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AVEM REŢELE RAPIDE, 

ÎNREGISTRĂM RECORDURI LA 
VITEZA DE INTERNET, ÎNSĂ AVEM 

PESTE 10 MILIOANE DE ROMÂNI 
CARE NU AU ABILITĂŢI DIGITALE 

DE BAZĂ, IAR NEUTILIZAREA 
TEHNOLOGIEI ÎNSEAMNĂ 
LIMITAREA DEZVOLTĂRII 

PROFESIONALE, MAI PUŢINE 
ŞANSE PENTRU UN LOC DE 

MUNCĂ, O LIPSĂ DE INFORMARE 
CORESPUNZĂTOARE, LIPSA 

ACCESULUI LA BENEFICIILE PE 
CARE LE OFERĂ INTERNETUL ŞI 
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NOI FINANȚĂRI PENTRU FERMIERII UE
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ompania belgiană Avesta Battery and Energy 
Engineering (ABEE) urmează să construiască la 
Galaţi o fabrică de baterii electrice pentru industria 
auto, în urma unei investiţii totale de 1,4 miliarde de 

euro, spun oficialii Primăriei Galaţi, citaţi de Ziarul Financiar. 
Potrivit acestora, ABEE va dezvolta în România, în Zona 
Liberă Galaţi, proiectul ROMVOLT, o unitate de producţie de 
celule pentru bateriile proiectate pentru maşini electrice. Datele 
furnizate de oficialii municipiului Galaţi arată că proiectul 
va genera în final aproape 8.000 de locuri de muncă. „Este o 
investiţie majoră, de 1,4 miliarde de euro, pentru realizarea 
căreia s-a muncit destul de mult în ultima perioadă şi care 
necesită eforturi şi mai mari pentru a fi implementată. (...) Prin 
ridicarea fabricii de baterii pentru maşinile electrice vor fi create 
locuri de muncă pe care forţa de lucru din zonă, bine pregătită, 
le aştepta cu interes”, a spus primarul municipiului Galaţi, 
Ionuţ Pucheanu. ABEE a înregistrat deja în România subsidiara 
ABEE Rom-Volt. Potrivit oficialilor belgieni, fabrica de la Galaţi 
va avea o capacitate totală de producţie de 22 GWh.  

INVESTIŢIE 
PE MALUL DUNĂRII

C 1,4
mld. euro,   
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PUTEREA 
LEULUI SLĂ EȘTE

  
   
  

   
    
    
   

  
     

   
   

   
    

   
   

   
    

   
   

  
  

   
  

    
  

   
   
    

    
   

    
   

   I  
    

    
   

    
   

  
  

    
  

  
    

  
    

   
   

  

SE CAUTĂ 
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-    
    

   
   

    
    

-    
   

   
   

    
  

    
    

    
   

   

N U M I R E

ăsvan Radu, cel care a condus din poziţia de CEO Unicredit 
Bank România timp de 17 ani, va deveni consilier de stategie 
al Băncii Naţionale, conform unor surse de pe piaţa bancară. 
Răsvan Radu şi Mugur Isărescu sunt cei doi români membri 

ai Bilderberg, celebrul club al elitelor lumii unde se discută direcţiile 
politice, economice şi, sociale de dezvoltare ale lumii. Răsvan Radu şi-a 
început cariera în anii 90 la BCR, la Divizia Internaţională, după care, 
în 2000, peste noapte, Mugur Isărescu, atunci prim-ministru, l-a trimis 
la CEC ca vicepreşedinte. După CEC, a preluat rolul de vicepreşedinte pe 
retail la Raiffeisen. În 2005 el a fost numit CEO la UniCredit România, 
grupul italian intrând pe piaţa românească prin preluarea DemirBank. 
La nivel internaţional, Unicredit a cumpărat grupul austriac HVB-Bank 
Austria, care în România cumpărase Banca Ţiriac. Astfel, Răsvan Radu 
a devenit CEO al întregii bănci, care a urcat în topul celor mai mari bănci 
din România. El şi-a menţinut această funcţie până în 2023.    

MUTARE-SURPRIZĂ 
ÎN BANKINGUL LOCAL

F A R M A

R
Scandia Food, un reputat lider în categoria de conserve și un jucător cu tradiție în piața de produse alimentare, anunță punerea în vânzare 
a diviziei de imobiliare a grupului. Proiectele care vor fi înstrăinate sunt: Morilor, Frigoriferului, Cristian – toate din Sibiu și Calea Vitan – din 
București. Informațiile suplimentare pentru fiecare dintre aceste proiecte sunt disponibile potențialilor investitori pe site-ul companiei precum 
și pe site-uri de specialitate. 

”Am construit și administrăm un business complex și unele dintre cele mai apreciate mărci de succes din România. Dorința de a înstrăina divizia 
de imobiliare a venit ca urmare a lipsei de timp și resurse pe care aceste proiecte le necesită. Această decizie reprezintă o etapă firească în 
cadrul grupului ale cărui obiective sunt de a ne concentra pe consolidarea poziției pe care compania o ocupă pe piața din România care prezintă 
numeroase oportunități de creștere și dezvoltare, pe atingerea obiectivelor strategice trasate precum și pe integrarea companiilor nou intrate 
în portofoliul Scandia Food și consolidarea prezenței acestora în categoriile în care activează”, a declarat Andrei Ursulescu, Director General 
și Administrator, Scandia Food. 

Despre Scandia Food: Scandia Food lider pe piața conservelor din România este o companie autohtonă prezentă cu o varietate largă de 
produse alimentare, deținătoare a șapte capacități de producție și peste 1500 de angajați. Mărcile deținute de companie sunt Scandia Sibiu, 
Bucegi, Sadu, Lotka, Năvodul Plin, Tapas, Rotina, Roua, Sunset Nuts,Yummy Snacks. Compania este prezentă în categoriile de conserve 
pe bază din carne, conserve de pește, conserve pe bază de legume, zacuscă, murături dar și snacks-uri sărate, dulciuri. În 2021 Scandia 
și-a materializat ambițiile de creștere intrând în piața produselor congelate extinzându-și astfel know-how-ul în producția și distribuția 
de produse congelate sub brandurile Tasty, Scandia Sibiu, Sibiu și Roua dar și de a-și extinde capabilitățile în categoria de mezeluri prin 
achiziționarea companiei Agra’s Alba Iulia si Carniprod Tulcea in 2023.

Scandia Food 
se concentrează pe 
consolidarea poziției pe piața 
din România și integrarea 
noilor companii, 
prin vânzarea diviziei de 
imobiliare a grupului 

       , 
 CFA R

5,0 19 lei/euro
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edport Capital, compania fondată de Cosmin Savu-Cristescu, a finalizat faza a doua 
a proiectului rezidenţial The Level Apartments din zona Străuleşti – Dămăroaia din 
Capitală şi demarează etapa a treia a proiectului. Complexul este dezvoltat în patru faze, 
cu un total de 600 de unităţi şi cu o investiţie totală de 60 mil. euro. Faza I a fost livrată 

în 2020, faza a II-a în 2023, iar fazele a III-a şi a IV-a vor fi livrate până la finalul anului 2026. The 
Level Apartments II este dezvoltat pe un teren de 4.275 mp, cu o suprafaţă construită de 12.386 mp 
şi o zonă de retail de 900 mp. Ansamblul rezidenţial oferă un total de 127 de apartamente premium, 
împreună cu 147 de locuri de parcare. Complexul include de la studiouri până la locuinţe cu 2, 3 sau 
4 camere şi penthouse-uri. Redport, alături de grupul Mobexpert, va dezvolta în proximitatea The 
Level proiectul Infinity Nord. Acesta se vrea a fi unul dintre cele mai mari proiecte de regenerare 
urbană din Bucureşti, investiţia totală fiind estimată la valoarea de 150 mil. euro.  

MAI MULTE LOCUINŢE PREMIUM 
ÎN CAPITALĂ

E N E R G I E

R

I M O B I L I A R E

    
 I  N

~150 mil. €
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ÎN CE MAI 
INVESTIM

„Începând cu 
2027 vom avea o 
nouă sursă de gaze 
naturale, care are 
potenţialul de a 
crește semnificativ 
producţia de gaze 
naturale a ţării, 
asigurând astfel 
securitatea în 
aprovizionare. 
Suntem mândri 
să fim parte a 
unui proiect 
inovator, care va 
aduce beneficii 
semnificative pe 
termen lung.” 

RĂZVAN POPESCU, 
 ,  

Romgaz
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Andrada Verdeș, country manager LEONI România: De la 
deschiderea operaţiunilor LEONI în România, ne-am consolidat 
poziţia de pol de excelenţă în producţia de sisteme de cablaje auto și 
suntem un etalon pe harta internaţională a industriei auto. Cel puţin la 
fel de important, suntem recunoscuţi pentru experienţă și know-how 
în producţia de cablaje pentru automobile electrice și hibride. Suntem 
bucuroși să spunem că multe dintre autoturismele noi pe care le vedem 
pe șoselele românești au componente din fabricile noastre.

România, în general, are un potenţial foarte bun în zona de 
producţie auto, atât de automobile, cât și de componente. Însă, avem 
nevoie de o strategie naţională pentru industria auto, care să permită 
un acces mai facil la finanţarea investiţiilor și să dea României avantaje 
clare în menţinerea, dezvoltarea și atragerea producţiei auto.
D           

    
Andrada Verdeș, country manager LEONI România: Preocuparea 

noastră constantă este de a crește capacitatea operaţională din 
România, atât în privinţa volumului de producţie, cât și în privinţa 

PREZENT ÎN ROMÂNIA DIN , GRUPUL LEONI, UNUL DINTRE CEI MAI IMPORTANȚI PRODUCĂTORI DE 
SISTEME DE CABLAJ ȘI COMPONENTE PENTRU INDUSTRIA AUTO, ANUNȚĂ O NOUĂ INVESTIȚIE PE PLAN LOCAL. 
CE IMPACT VA AVEA NOUA FABRICĂ DE LA BEIUȘ ÎN COMUNITATE ȘI ÎN ACTIVITATEA COMPANIEI

calităţii, pregătirii oamenilor noștri, dar și a gamei de sisteme de cablaje 
pe care o putem acoperi. Ne mândrim cu poziţia României ca centru de 
excelenţă în producţia de cablaje pentru autovehicule electrice și hibride. 
Noua fabrică din Beiuș ne ajută să acoperim o cerere semnificativă 
din zona de componente pentru autovehicule comerciale. Cu ajutorul 
acesteia vom acoperi proiecte noi sau viitoare ale LEONI România. 

C          
      

Andrada Verdeș, country manager LEONI România: Această 
unitate de producţie este foarte relevantă pentru comunitatea locală, 
deoarece la capacitatea maximă fabrica va avea 1.200 de noi locuri de 
muncă. Asta ne face să devenim cel mai mare angajator local și unul 
foarte important la nivel regional. 

C       
Andrada Verdeș, country manager LEONI România: Fabrica de 

la Beiuș este dedicată producţiei de sisteme de cablaje auto clasice. 
Investiţia în fabrică este de 17.5 milioane de euro și reprezintă costurile 
de reabilitare a unei clădiri ce a fost reintrodusă în circuitul de producţie 
și costurile echipamentelor de ultimă generaţie utilizate. LEONI a 

LEONI DESCHIDE UN NOU 



renovat și reabilitat spaţiul la standarde internaţionale.
La fel de importantă este și investiţia realizată în pregătirea 

oamenilor – operatori de producţie, tehnicieni și ingineri – investiţie ce 
va face ca forţa de muncă din regiune să devină mai bine pregătită și mai 
integrată în peisajul pieţei de muncă actuale.

C         
          

 
Andrada Verdeș, country manager LEONI România: 

Echipamentele și sistemele sunt de ultimă generaţie, la standardul 
LEONI, pentru a putea produce conform nivelului de calitate așteptat 
de clienţii noștri. În această unitate de producţie s-a implementat 
un sistem computerizat, integrat, de ultimă generaţie, 
folosit la monitorizarea procesului de producţie, dar 
și echipamente unice la nivelul producţiei de cablaje în 
România. 

C         
       

      
    

Andrada Verdeș, country manager LEONI România: 
Pe plan mondial, în industria auto se întâmplă multe 
schimbări semnificative, de la tranziţia către vehicule full 
electrice la dezvoltarea sistemelor sofisticate de inteligenţă 
artificială, la standarde tot mai stricte privind emisiile de 
carbon și siguranţa vehiculelor. Suntem într-un proces de 
green transition, iar industria se adaptează rapid cerinţelor 
consumatorilor. 

Vehiculele autonome și cele care au tehnologie smart 
vor fi din ce în ce mai populare în viitor, iar inteligenţa 
artificială (AI) este un subiect important care animează 
deja multe industrii. În ceea ce ne privește, AI-ul ar putea fi integrat în 
multe procese de producţie, astfel încât să ne ajute să devenim și mai 
buni la ceea ce facem. Grupul LEONI și-a consolidat capacităţile de 
R&D pentru a face faţă cererilor din partea clienţilor și avem încredere 
că suntem pregătiţi pentru trendurile prezente și viitoare. Cu ajutorul 
Innovation Industrialization Center, inaugurat recent în Germania, 
ne-am consolidat poziţia de partener pentru inovaţie al clienţilor noștri 
din industria auto.

C        
         

        
Andrada Verdeș, country manager LEONI România: În ceea ce 

privește tehnologia green, LEONI utilizează deja 100% energie verde în 
fabricile sale și pregătește investiţii care vor crește și mai mult gradul de 
sustenabilitate al operaţiunilor noastre. De asemenea, în Beiuș, folosim 
apa geotermală în asigurarea nevoilor energetice ale fabricii. Referitor 
la economisirea de energie, avem sisteme și procese dedicate în toate 
fabricile care ne-ajută să îndeplinim acest obiectiv.

C         
         

    
Andrada Verdeș, country manager LEONI România: 

Sustenabilitatea este în centrul operaţiunilor noastre. ReWire este 
programul nostru strategic de sustenabilitate și vizează trei domenii 
principale de interes: Climă, Eficienţa materialelor și conservarea 
resurselor și Oamenii.  Strategia noastră globală ReWire integrează 
soluţii la provocările de mediu identificate prin: standarde clare 
pentru furnizorii de materiale, standarde de mediu aplicate în peste 
80% din locaţiile noastre, creșterea canităţii de materiale reciclate 

folosite de la an la an, creșterea producţiei și folosirii de energie verde, 
îmbunătăţirea siguranţei în muncă în toate locaţiile noastre și activităţi 
de conștientizare și implicare în comunităţile locale. 

Nu în ultimul rând, la nivelul tuturor entităţilor LEONI am 
construit o serie de parteneriate cu instituţii de învăţământ și ONG-
uri pentru a susţine educaţia în comunităţile din care facem parte și 
incluziunea persoanelor din grupuri vulnerabile. Este preocuparea 
noastră să încurajăm tinerii să urmeze o carieră în industria auto sau 
să își continue studiile pentru a avea un avantaj competitiv pe piaţa 
muncii. Facem acest lucru prin parteneriate cu liceele din comunităţile 
noastre și cu Universităţie Tehnice, pentru a construi un traseu complet 
de suport. Înţelegem că este responsabilitatea noastră să facem acest 
lucru și ne bucurăm să vedem implicarea colegilor noștri, care își doresc 
să contribuie în proiectele organizate de LEONI.

P U B L I  I N T E R V I U

Prezent în România din 1999, grupul LEONI are aproape 12.000 de 
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n 2006, am plantat primele noastre 
hectare de viţă-de-vie, struguri 
pentru consumul personal. Am fost 
atraşi de legătura profundă dintre 

om şi viţa-de-vie şi cum aceasta poate produce o 
gamă atât de largă de gusturi şi arome. Pe măsură 
ce ne-a crescut pasiunea pentru vin, am hotărât 
şi extinderea noastră în acest domeniu. Astăzi, 
cultivăm peste 149 de hectare de viţă-de-vie, din 
care producem o gamă variată de vinuri de înaltă 
calitate”, povesteşte cel care este astăzi directorul 
executiv al cramei, Robert Axinte. Businessul îi 
are ca fondatori pe Vasile Lungu, inginer agronom 
cu peste 40 de ani de experienţă în domeniul 
viticulturii, şi pe fiica lui, Loredana Lungu. Au 
investit peste 12 milioane de euro în dezvoltarea 
cramei, pentru plantarea extensivă şi întreţinerea 
plantaţiei, pentru infrastructură şi modernizarea 
proceselor de producţie. Pe lângă toate acestea, 
crama, amplasată în zona de nord a judeţului 
Iaşi, în localitatea Bivolari, s-a extins şi cu un 
hotel de patru stele în fermă, încurajând astfel 
componenta de enoturism. 

„Producem o gamă largă de vinuri, de la cele 
albe şi roze vinificate atât ca vinuri liniştite, cât 
şi spumante, până la cele roşii purpurii, bogate 
şi aromate. Avem o reţea extinsă de distribuţie 

„Î

DE VIŢĂ
NOBILĂ

la nivel naţional, vinurile fiind prezentate în mai 
toate restaurantele şi hotelurile de top, dar şi în 
supermarketuri şi hipermarketuri precum Selgros, 
Profi, Penny, Mega Image sau Carrefour, precum 
şi online.” Pentru vinurile entry-level, concepute 
pentru consumul cotidian, preţurile sunt cuprinse 
între 25 şi 35 de lei, iar pentru selecţiile premium 
pleacă de la 50 de lei şi pot ajunge până la 115 lei. 
„În esenţă, ţintim un spectru larg de categorii de 
vârstă, de la tinerii care abia îşi încep călătoria în 
lumea vinurilor, până la consumatorii maturi, cu 
o experienţă vastă şi cunoştinţe profunde despre 
vinuri. Ne adresăm şi familiilor moderne care sunt 
deschise la noi experienţe şi ţin pasul cu ultimele 
trenduri, dar şi profesioniştilor independenţi”, 
spune Robert Axinte. 

Anul 2022 a adus pentru crama Hermeziu o 
cifră de afaceri de aproximativ 15 milioane de lei, 
fiind un an în care echipa s-a extins în principal 
în zona comercială, ceea ce a făcut ca brandul să 
fie prezent acum pe tot teritoriul României.  „Cel 

GRUPUL DOMENIILE 
LUNGU I-A ÎNCEPUT 
EXISTEN A ÎN ANUL 

00 , INTEGRÂND MAI 
MULTE FIRME ACTIVE 
ÎN DOMENIUL AGRICOL 

I LUCRÂND PESTE 
.000 DE HECTARE 

CULTIVATE CU PORUMB, 
FLOAREA-SOARELUI, 
SOIA, RAPI Ă, GRÂU 

I CARTOFI. ÎN 006, 
GRUPUL S-A EXTINS I 
CĂTRE VITICULTURĂ I 
AICI A ÎNCEPUT DE FAPT 
O NOUĂ POVESTE  CEA A 
CRAMEI HERMEZIU.

DE ALINA-ELENA 
VASILIU
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Una dintre cele 
mai importante 

   
VASILE LUNGU  
LOREDANA LUNGU
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mai notabil proiect al anului trecut a fost 
lansarea vinului spumant C’est Soir, 
care reprezintă o extensie efervescentă şi 
îndrăzneaţă a gamei noastre best-seller 
de rose-uri. În plus, am marcat sfârşitul 
pandemiei cu lansarea unui produs 
orientat către sectorul HoReCa, tot în 
cadrul gamei C’est Soir, prin lansarea 
unui nou rose demisec din Busuioacă de 
Bohotin în format Magnum.”

De altfel, şi mai departe, în 2023, 
planurile cramei ieşene vizează 
consolidarea prezenţei în sectorul 
HoReCa. „Totodată, avem în derulare 
un proiect pe fonduri nerambursabile 
privind extinderea spaţiului de producţie 
prin dotarea cramei cu o serie de utilaje 
destinate procesului de vinificaţie, utilaje 
ce vor spori în principal capacitatea de 
producţie.” Chiar şi cu atâtea reuşite 
până acum şi cu planuri constante de 
dezvoltare, businessul nu este lipsit de 
provocări. Una dintre cele mai mari este 
fluctuaţia condiţiilor climatice, vremea 
fiind un factor esenţial în producţia 
de vin. În acest sens, adaptabilitatea şi 
abilitatea de a anticipa şi a reacţiona la 
aceste schimbări sunt esenţiale. „Un alt 
aspect important e gestionarea forţei de 
muncă şi când vorbim de acest lucru mă 
refer în principal la personalul ocazional, 
zilierii, care la noi, în nordul Moldovei, 
sunt din ce în ce mai puţini şi mai puţin 
dedicaţi muncii în agricultură.” 

Pentru a face faţă acestei probleme, 
familia Lungu a investit în utilaje 
moderne astfel încât să poată supravieţui 
în fiecare an. De exemplu, astăzi, crama 
are o maşină de recoltat care poate 
suplini aproximativ o sută de zilieri 
pe zi în perioada de campanie. „O altă 
provocare o reprezintă gestionarea 
eficientă a lanţului de aprovizionare, 
de la recoltarea strugurilor, procesarea 
acestora, îmbutelierea vinului şi până 
la livrarea produselor finite către 
clienţi. Coordonarea acestui proces 
complex necesită o bună planificare şi 
o comunicare excelentă cu partenerii 
noştri.” 

Ce au învăţat Vasile şi Loredana 
Lungu alături de echipa lor până acum? 
Una dintre cele mai importante lecţii 
se referă la flexibilitate şi receptivitate 
la schimbare. Cooperarea este o altă 
deprindere cu care s-au familiarizat, 
fiind, de altfel, o condiţie definitorie în 
lumea vinului.   
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ÎN KAZAHSTAN NU ESTE NEVOIE SĂ MERGI LA 
STAREA CIVILĂ SĂ TE CĂSĂTOREȘTI. PE APLICAȚIA 
NAȚIONALĂ PE CARE 0  DIN POPULAȚIE O ARE 
PE TELEFON SE TRIMITE O CERERE. APLICAȚIA LE 
DĂ ÎNDRĂGOSTIȚILOR O LUNĂ SĂ SE GÂNDEASCĂ, 
APOI ÎI ÎNTREBĂ DACĂ SUNT SIGURI. DACĂ AU DAT 
OK-UL, ÎN SECUNDA URMĂTOARE SUNT CĂSĂTORIȚI 
CU ACTE ÎN REGULĂ. NU POȚI DIVORȚA ONLINE, 
ÎNSĂ. ÎN APLICAȚIE ȘI ÎN BAZA DE DATE DIN 
SPATELE EI SE AFLĂ TOATE ACTELE CETĂȚENILOR, 
STAREA LOR DE SĂNĂTATE, CONTRACTUL DE 
MUNCĂ, IPOTECA LA CASĂ. FIECARE ÎNTREBARE 
NAȘTE ALTA, DAR, ÎNTR-UN FINAL, UNA SINGURĂ 
RĂMÂNE RELEVANTĂ  CARE ESTE GRANIȚA DINTRE 
PROTECȚIA SOCIALĂ ȘI VIAȚA PRIVATĂ

DE RĂZVAN OTEA

LA GRANIŢA 
DINTRE UTOPIE 
ȘI DISTOPIE

m colectat toate datele de la 
organizaţiile guvernamentale într-un 
bazin de date și acum putem analiza 
bunăstarea familială, a fiecărei familii, 

prin 80 de criterii. Avem informaţii despre dacă au 
apartament sau nu, dacă au în familie persoane 
cu dizabilităţi. Cum este îngrijirea lor medicală? 
Ce se întâmplă cu educaţia? Dacă au studenţi sau 
dacă au o persoană care lucrează în familie și toate 
aceste criterii au fost proiectate corespunzător cu 
Programul Naţiunilor Unite pentru Dezvoltare 
(PNUD)”, spune ministrul digitalizării din 
Kazahstan, Bagdat Mussin, fost antreprenor în 
vârstă de 40 de ani. Dincolo de pandemia care a 
lovit toată lumea, fosta ţară sovietică Kazahstan s-a 
lovit în 2022 de o revoltă sângeroasă a populaţiei, 
care a culminat cu incendierea clădirii guvernului 
și s-a soldat cu peste 200 de morţi. Din acel 
moment, Kazahstanul a trecut printr-un proces de 
transformare: a trecut de la republică prezidenţială 
la republică parlamentară, și-a redefinit constituţia, 
a înfiinţat o Curte Constituţională, a reorganizat 
sistemul de alegeri. Acum Kazahstanul vrea să se 
poziţioneze ca un mediator între Occident și Rusia 
și, așa cum a spus ministrul adjunct de externe, să 
păstreze relaţii bune cu ambele părţi. Ţara are un 
salariu mediu de aproape 800 de dolari, aproape 
de salariul mediu net din România, și un PIB 

„A
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de 200 mld. dolari, cam două treimi din PIB-ul 
României. Populaţia este similară cu cea a României, 
dar ţara este mult mai întinsă. În Astana, capitala 
Kazahstanului, cel mai mare stat din Asia Centrală, 
la începutul lunii iunie se desfășura evenimentul 
Astana International Forum, o reinterpretare a 
evenimentului statului kazah Astana Economic 
Forum. Grupul de jurnaliști străini, din Africa 
de Sud, până în Mongolia, Mexic sau Portugalia, 
sunt invitaţi în ziua a doua, după prânz, la sediul 
Ministerului Digitalizării din Kazahstan, pentru a 
prezenta eforturile ţării de digitalizare a serviciilor 
publice. 

 Ș          
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,  ,     
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Ca de obicei, pufnim toţi în râs când adaug că așa 

este și la noi. Balkan crew. Drumul de la conferinţă 
până la sediul Ministerului Digitalizării, care face 
parte dintr-un complex de clădiri desprins din 
filmele SF, este de circa 10 minute. După ce liderul de 
grup, kazahul Arthur, ne invită  înăuntru, circa 50 de 
jurnaliști din toate colţurile lumii se înghesuiau în 
faţa filtrului de securitate format, în primă fază, de 
un dispozitiv cu recunoaștere facială. După trecerea 
prin acest dispozitiv, se deschid niște ușiţe ca la 
metrou și apoi urmează trecerea prin dispozitivul 
cu raze. Doar că nimeni nu intră și nimeni nu iese. 

50 de jurnaliști se înghesuie în faţa filtrului de 
securitate, iar Arthur vorbește cu cei responsabili cu 
paza. Experienţa de la Ministerul de Externe, unde 
am trecut printr-un filtru similar, ne spune că va 
dura ceva până vom ajunge în sala de conferinţe. 

 P        , 
           , 

 ,       
 . 

 L        , 
    . 

Nu știm dacă au oprit camerele înainte, dar cu 
siguranţă până la urmă ușile au fost deschise și am 
intrat fără niciun control. 

Sala de conferinţe în care ne aștepta ministrul 
digitalizării arăta ca o bucăţică din sediul NASA, 
pe toţi pereţii fiind proiectate ecrane cu hărţi din 
satelit în timp real și probabil PowerPointurile care 
urmau să fie prezentate. În indicele ONU despre 
digitalizarea unei naţiuni, Kazahstan este pe locul 
20, dar indicele se împarte în două arii principale, 
explică Bagdat Mussin, ministrul digitalizării: „În 
ceea ce privește serviciile online, ocupăm locul opt 
în lume, din cele 193 de ţări. Însă în ceea ce privește 
conectivitatea, avem de lucrat, deoarece ocupăm 
poziţia 65”. Guvernul kazah a construit o aplicaţie 
folosită de mai bine de 80% din populaţia statului. 
În aplicaţie se poate „merge” la notar, cetăţenii se 
pot căsători și au acolo toate actele, de la pașaport 

la permis de conducere sau istoric medical. „Când 
Charles se naște în Kazahstan, trimitem automat 
un mesaj SMS și o notificare push cu felicitări din 
partea guvernului. În al doilea rând, cerem să se 
introducă numele în aplicaţia mobilă, numele celui 
născut. Dacă numele este introdus în aplicaţie, 
certificatul de naștere și măsura de sprijin sunt emise 
și banii sunt transferaţi în contul bancar al familiei. 
Nu este nevoie să se facă o cerere sau să se meargă 
undeva în acest sens”, mai spune Bagdat Mussin. În 
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„În ţara noastră, 
nimeni, de exemplu, 
inclusiv eu, nu 
poartă asupra sa 
documente originale, 
doar aplicaţia 
mobilă și atât. 
Nu este necesar 
să aveţi asupra 
dumneavoastră 
permisul de 
conducere. Nu 
este necesar să 
aveţi asupra 
dumneavoastră 
cartea de identitate. 
Oriunde mergeţi, 
puteţi utiliza 
identitatea digitală, 
documentele digitale 
și cele 24 de tipuri 
de documente 
disponibile în 
aplicaţie, inclusiv 
documentele 
familiei.“
MINISTRUL 
DIGITALIZĂRII DIN 

AZAHSTAN, AGDAD 
MUSSIN

aplicaţie poţi să îţi vinzi mașina, continuă explicaţiile 
și prezentarea ministrul și alţi reprezentanţi. Băncile 
au integrat metode de plată direct în aplicaţie și, 
din momentul în care doi cetăţeni se înţeleg asupra 
vânzării, durează circa 5 minute ca banii să fie 
transferaţi în contul vânzătorului, iar cumpărătorul 
are mașina pe nume. Un credit ipotecar se poate 
accesa online într-o zi. O firmă se poate înfiinţa în 
5 minute. Toată lumea din sală ascultă fascinată 
și și se uită la prezentare. Jurnalistul croat însă 
rupe starea generală de uluire și întreabă: „Putem 
discuta puţin despre confidenţialitate? Deoarece 
nu aș dori ca guvernul meu să aibă toate aceste date, 
știţi, și să le poată folosi în scopuri rele”. Instituţiile 
unui stat, de exemplu procuratura, pot accesa toate 
aceste date, în caz de nevoie. Aici însă toate aceste 
informaţii se află adunate într-o singură aplicaţie. 
„În ceea ce privește protecţia datelor, pentru a primi 
orice serviciu pe platforma bancară, acordaţi în 
primul rând permisiunea. Adică, dacă nu doriţi să 
aveţi servicii publice legate de dumneavoastră pe o 
platformă bancară, pur și simplu apăsaţi nu, dacă nu 
doriţi. Și apoi, nu furnizăm datele dumneavoastră 
nimănui”, răspunde ministrul și adaugă: „Dacă 
oamenii doresc să rămână pe vechiul sistem, pot 
continua să utilizeze vechiul sistem. Le oferim 
permisiunea de a-și alege opţiunea dorită”. Ce se 
întâmplă dacă este o pană de curent sau de internet? 
întreabă jurnalistul bulgar. „Dacă treci la noua 
eră, întâmpini întotdeauna obstacole și probleme 
de acest gen, dar nimeni nu poate prezice ce se 
va întâmpla în viitor”, răspunde ministrul. Cum 
abordaţi problema securităţii cibernetice? Dacă toate 

aceste date despre cetăţeni sunt într-un loc, digital, 
poate fi accesat de exemplu și de guverne străine.
„Ocupăm locul 31 în clasamentul ONU în ceea ce 
privește securitatea cibernetică. De aceea, timp de 
patru ani, am făcut investiţii masive în securitatea 
cibernetică”, răspunde Bagdat Mussin.

Cum a schimbat digitalizarea conformarea la 
plata taxelor?

„Toate declaraţiile fiscale sunt 100% digitalizate. 
Nu mai este nevoie să mergeţi la agenţia fiscală. 
Totul se realizează prin intermediul smartphone-
urilor și dispozitivelor digitale. În ceea ce privește 
începerea unei afaceri în Kazahstan, trebuie doar 
să vă identificaţi. Dacă sunteţi cetăţean, puteţi 
înregistra o entitate legală în cinci minute.Plăţile 
din Kazahstan se realizează în proporţie de 82% 
în sistemul digital. Acum cinci ani, 25-30% din 
plăţile care se realizau în Kazahstan erau digitale.“ 
Întrebările despre cât a costat tot sistemul în 
ansamblul său rămân fără un răspuns concret.  
Discuţiile se încheie cu o prezentare a modului în 
care Kazahstanul supraveghează agricultura și starea 
solului din satelit. Părerile sunt destul de împărţite 
printre jurnaliștii străini după prezentări. Când s-a 
descoperit că Facebook a început să vândă datele 
din online către diferite companii care le-au utilizat 
în scopuri electorale, s-a pus pentru prima dată 
problema confidenţialităţii în online și despre cât de 
preţioase sunt datele respective. Este un vis frumos 
să nu mai stai la coadă la Fisc, la înmatriculări 
sau Registrul Comerţului. Să fie atât de ușoară și 
de rapidă interacţiunea cu statul. Faptul că există 
atâtea informaţii despre fiecare cetăţean într-un 
singur loc, fără de care, desigur, nu se poate realiza 
nici interacţiunea atât facil, naște însă mai multe 
întrebări și principala întrebare rămâne: care este 
graniţa dintre protecţia socială din partea statului și 
viaţa privată?   

é 
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P R O F I L  D E  I N V E S T I T O R

PASIONAT DE ANALIZA STATISTICĂ A DATELOR 
ȘI IMPLICAT DE 5 DE ANI ÎN CERCETAREA DE 
MARKETING, CIPRIAN ZAMFIRESCU A GĂSIT UN AL 
DOILEA DOMENIU ÎN CARE SĂ-ȘI APLICE METODELE 
STATISTICE, CEL AL PIEȚEI DE CAPITAL. NU IA NICIO 
DECIZIE DE INVESTIȚII FĂRĂ SĂ FACĂ O ANALIZĂ 
COMPLEXĂ ÎNAINTE ȘI SPUNE CĂ „FĂRĂ PASIUNE NU 
AM PUTEA FI DECÂT MEDIOCRI”.

DE TI I OPREA

DE LA ANALIZA 
DATELOR LA DECIZII 
DE INVESTIŢII

m început să investesc în 2014, 
pentru diversificare, dar mai mult din 
curiozitate. Eram interesat să aflu mai 
multe despre acest domeniu, pe care-l 

percepeam atunci ca fiind despre analiză, strategie 
și managementul riscului”, povestește Ciprian 
Zamfirescu, 48 de ani, de profesie statistician.

Ciprian este din București, unde a finalizat 
studiile Facultăţii de Cibernetică, Statistică și 
Informatică Economică din cadrul Academiei 
de Studii Economice. De 25 de ani activează în 
domeniul cercetării de marketing. La început a 
lucrat în companii multinaţionale precum GfK 
și Synovate, iar din 2016 este partener alături de 
Cristian Ștefănescu la Institutul de Marketing MIA.

„Întotdeauna am fost pasionat de analiza 
statistică a datelor, de a descoperi diverse metode 
prin care informaţiile culese în studiile de piaţă sunt 
transformate în insighturi de valoare și mai apoi în 
decizii de business”, spune acesta.

Specialistul a avut și o serie de realizări 
profesionale, cum ar fi locul trei la Aegis Award, 
un premiu internaţional pentru cel mai inovativ 
proiect de segmentare, acreditare pentru studii de 
segmentare motivaţională Censydiam, acreditare 
pentru studii de satisfacţie Symmetrics sau locul 1 în 
simularea de marketing strategic Markstrat.

Pentru Ciprian, activitatea de zi cu zi, adică 
cercetarea de marketing, este full-time, iar activitatea 
de investiţii este part-time, deși îi acordă atenţie în 
mod constant. „Dacă mă deconectez mai mult de 
câteva zile de la a citi informaţii despre piaţa bursieră 
simt că-mi lipsește ceva și trebuie să recuperez”, 
mărturisește el.

Ambele activităţi au și puncte comune. În 
cercetarea de marketing folosește des analiza datelor 
pentru a extrage informaţii valoroase pentru clienţii 

„A

é

CIPRIAN ZAMFIRESCU
48 DE ANI
PROFESIE: 
OCUPAȚIE:
director de cercetare
INVESTEȘTE:
pe termen lung

„Pentru a fi 
interesantă, o 
companie trebuie 
să ofere dividende 
acţionarilor ei. 
Asta dovedește că 
are o activitate 
constant 
profitabilă și că 
este un brand 
puternic.”
CIPRIAN 
ZAMFIRESCU

MIA Marketing, iar în domeniul investiţiilor 
analizează evoluţii și corelează diverși indicatori 
pentru a identifica eventuale oportunităţi. În puţinul 
timp rămas liber se bucură de pasiunea pentru 
alergare. „Pasiunea este poate cea mai importantă 
trăsătură, în orice activitate. Fără pasiune nu 
am putea fi decât mediocri”, consideră Ciprian 
Zamfirescu.

Prima dată el a investit aproximativ 3.000 de 
euro, în fonduri mutuale. Despre Bursa de Valori 
București știa foarte puţine, iar fondurile mutuale 
păreau atunci alegerea cea mai simplă, pentru că nu 
el, ci altcineva se ocupa de portofoliul de acţiuni. Și 
da, au fost și perioade când a pierdut câteva mii de 
euro.

„Prima dată am vrut să renunţ la doar șase 
luni, când am văzut că înregistrasem pierdere. Apoi 
a fost un moment critic, cred că prin 2015, când 
China a avut o scădere semnificativă pe bursă, iar 
eu înregistrasem un minus de 15%. Am înţeles între 
timp că investiţiile la bursă aduc beneficii pe termen 
mediu și lung”, explică el.

După aproape 10 ani, motivele pentru care 
Ciprian continuă să investească sunt legate de 
diversificarea plasamentelor, obţinerea unui profit 
și dorinţa de a înţelege mai bine cum funcţionează 
diverse industrii ale economiei. Cumpără acţiuni 
ale companiilor listate la Bursa de la București, în 
principal cele de pe piaţa principală, dar și cele de pe 
segmentul AeRO într-o proporţie mult mai mică. 
„În general, tind să includ în portofoliu acţiuni de 
la cinci-șase companii și sunt interesat de sectoarele 
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energie-utilităţi, financiar-bancar și IT&C. În prezent cea mai mare deţinere este 
la Romgaz, o companie care distribuie dividende în mod constant. Strategia 
principală este de a cumpăra și de a păstra pe termen lung acţiuni la câteva 
companii solide și de a suplimenta în timp deţinerile la aceste companii”, afirmă 
investitorul.

Dividendele sunt de altfel unul dintre principalele criterii pe care le urmărește 
la o acţiune, alături de echipa de management, în care trebuie să aibă încredere 
și de valoarea tranzacţiilor zilnice, preferabil peste 500.000 de lei. Altfel, nu 
prezintă interes. „Mă aștept ca acţiunile unei companii să crească pe termen de 
doi-trei ani, chiar dacă în această perioadă înregistrează și scăderi. Pentru a fi 
interesantă, o companie trebuie să ofere dividende acţionarilor ei. Asta dovedește 
că are o activitate constant profitabilă și că este un brand puternic”, spune el.

Ciprian se consideră un investitor precaut, dar implicat. Realizează tranzacţii 
o dată la una-două luni, dar ia decizii 
doar după ce a analizat situaţia în 
profunzime, lucru la care se pricepe 
cel mai bine. Pe lângă companiile de 
dividend, este interest și de cele din 
domenii cu potenţial de creștere, cum 
ar fi cel al energiei și IT&C. La nivelul 
investitorilor începători este o mare 
lipsă de informaţii, despre investiţii în 
general, despre ce înseamnă Bursa de 
Valori București și despre companiile 
listate la bursă. Lipsa se resimte 
în special în rândul potenţialilor 
investitori, adică tinerii cu studii 
superioare care lucrează deja de câţiva 
ani în companii multinaţionale sau sunt antreprenori, spune Ciprian.

„Odată ce ești mai informat și acumulezi puţină experienţă, lucrurile devin 
mai clare, iar deciziile legate de unde și cum să investești sunt mai ușor de luat. 
Cred în continuare că cel mai important aspect ce poate fi îmbunătăţit este 
informaţia. O informaţie simplă, concisă și fără detalii inutile pentru cei aflaţi 
la început de drum și o informaţie transparentă, bine structurată pe mai multe 
niveluri, astfel încât cei mai avansaţi să acceseze direct subiectele de care sunt 
interesaţi.”

VĂZ ND ȘI FĂC ND
Pe lângă impactul evident negativ asupra unui număr mare de persoane, 

orice criză vine la pachet și cu anumite beneficii, cum ar fi creșterea gradului de 
responsabilitate în rândul consumatorilor, al angajaţilor, dar și al angajatorilor, 
precum și cu oportunităţi de investiţii.

În primele luni ale crizei de sănătate preţurile acţiunilor au scăzut 
semnificativ, așa că Ciprian Zamfirescu a profitat de ocazie și a intrat la 
cumpărare, iar după un an și ceva unele acţiuni au ajuns peste valoarea de 
dinainte de criză. „Criza de sănătate nu a fost similară cu nicio altă perioadă 
din experienţa mea, dar pot spune că am trecut cu bine peste ea. De la început 
am urmărit două obiective principale – toată familia să rămână sănătoasă și 
activitatea firmei de cercetare să continue pentru a ne proteja clienţii și angajaţii”, 
adaugă Ciprian.
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„Începând cu 2027 vom 
avea o nouă sursă de 
gaze naturale, care are 
potenţialul de a crește 
semnificativ producţia 
de gaze naturale 
a ţării, asigurând 
astfel securitatea în 
aprovizionare. Suntem 
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unui proiect inovator, 
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termen lung. Practic, 
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în perimetrul Neptun 
Deep, respectiv 
exploatarea gazelor 
naturale offshore din 
acest proiect.” 
RĂZVAN 
POPESCU, 
DIRECTOR 
GENERAL, 
ROMGAZ
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mbiţiile pentru dezvoltarea 
businessului sunt şi mai mari, 
planul Dressingz fiind de a încheia 
o serie de parteneriate cu branduri 

de fashion internaţionale de lux şi intrarea pe cât 
mai multe pieţe din Europa Centrală şi de Est. 
Acum, start-up-ul se află în plină campanie de 
finanţare pe platforma de crowdfunding Ronin. 
„Noi am pornit pentru primul an cu obiectivul 
de a atrage, în primul rând, articole în platformă. 
Ne-am concentrat să avem atât un număr mare, 
cât şi calitate a articolelor, să tragem cele mai bune 
produse astfel încât să putem apoi să accelerăm 
şi vânzările. Şi am reuşit să şi vindem bine şi să 
atingem peste 100.000 de euro în GMV (gross 
merchandises value - n.red.) de la lansare. Ne 
propunem evident să accelerăm în continuare. 
Ne dorim să accelerăm numărul de utilizatori în 
primul rând, să mergem către 11.000 de utilizatori 
în următoarele 12 luni şi să ne îndreptăm spre 
1 milion de euro ca GMV“, a spus în cadrul 
emisiunii ZF IT Generation Romina Tăzlăoanu, 
cofondatoarea start-up-ului Dressingz. Ea a 
pornit proiectul alături de Alexandru Andrieş şi 
Anca Stan, la începutul anului trecut. În prezent, 
start-up-ul are în derulare o campanie de strângere 
de fonduri pe platforma de crowdfunding Ronin, 
sumă vizată fiind cuprinsă între 250.000 și 
500.000 euro, bani cu care ţinteşte să ajungă 
la 11.000 de utilizatori şi la vânzări totale 
intermediate de un milion de euro în următoarele 
12 luni. Până în prezent, Dressingz a reuşit să 
atragă peste 300.000 euro pe platforma Ronin, 

A

MALLUL ONLINE 
PENTRU MODĂ 
CIRCULARĂ
CUVÂNTUL „SUSTENABILITATE” ESTE PE BUZELE 
TUTUROR ÎN PREZENT, INDIFERENT DE DOMENIU, 
INDUSTRIA DE FASHION FIIND UNA DINTRE CELE 
MAI POLUANTE LA NIVEL MONDIAL I CA ATARE UNA 
DIN PIE ELE PE CARE AU ÎNCEPUT SĂ APARĂ TOT MAI 
MULTE BUSINESSURI CARE SĂ REDUCĂ IMPACTUL 
NEGATIV AL PRODUC IEI ÎN MASĂ. UN ASTFEL DE 
BUSINESS ESTE I START-UP-UL LOCAL DRESSINGZ, 
CARE A DEZVOLTAT O PLATFORMĂ ONLINE PENTRU 
VÂNZAREA I CUMPĂRAREA DE ARTICOLE FASHION 
„PRE-O NED” DE LUX, CARE ÎN DOAR UN AN 
A AJUNS LA PESTE .000 DE UTILIZATORI I A 
INTERMEDIAT VÂNZĂRI ÎN VALOARE TOTALĂ DE 
PESTE 00.000 DE EURO. 

DE IOANA NI Ă

T E H N O L O G I E

campania fiind activă până pe data de 31 iulie. 
În primăvara anului trecut, start-up-ul a atras o 
primă finanţare, pre-seed, în valoare de 300.000 de 
euro, sumă care a fost folosită pentru dezvoltarea 
platformei - site-ul şi aplicaţia de mobil, formarea 
echipei şi pentru marketing. Din punct de 
vedere tehnic, echipa Dressingz a dezvoltat şi a 
implementat o serie de funcţionalităţi noi.

„O să dau câteva exemple pentru că au fost 
foarte multe funcţionalităţi noi. Am lansat 
procesul de retur şi poate o să pară curios că 
vorbesc de retur, dar returul în revânzare este 
foarte, foarte important şi de asemenea nu este o 
uzanţă, nu se practică pe platformele de revânzare, 
din păcate. Operatorii mari globali nu oferă 
posibilitatea de retur, care este un punct critic 
pentru consumator. Există o nevoie majoră, mai 
ales în zona noastră şi în zona din jurul României, 
unde poate partea asta de revânzare este mai la 
început. Oamenii au nevoie de siguranţă, să ştie 
că atunci când accesează un produs, mai ales 
luxury, pre-owned, să ştie că sunt mulţumiţi şi 

D    
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„NE DORIM SĂ ACCESĂM 
PARTENERIATE INTERNAŢIONALE. 
ANUL ACESTA NE PROPUNEM SĂ AVEM 
UN PARTENERIAT INTERNAŢIONAL 
MARE, IAR ÎN URMĂTORII PATRU ANI, 
ÎN CARE PLĂNUIM SĂ INTRĂM PE MAI 
MULTE PIEŢE DIN REGIUNE, EUROPA 
CENTRALĂ ŞI DE EST, NE DORIM SĂ 
ÎNCHIDEM PÂNĂ LA 10 PARTENERIATE.“
ROMINA TĂZLĂOANU, COFONDATOARE DRESSINGZ
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că este ceea ce trebuie şi din perspectiva măsurii“, 
a precizat Romina Tăzlăoanu, adăugând că de 
asemenea start-up-ul a implementat şi funcţia de 
promovare a produselor pentru o vizibilitate mai 
mare a produselor vândute şi funcţia care permite 
vânzarea unor pachete de produse.

„În plus, am lansat un mod în care îi 
recunoaştem pe cei care sunt top-seller, lucru 
foarte important pentru cumpărător, pentru 
că au o încredere în momentul în care văd că 
achiziţonează un produs de la un top-seller. de 
livrare. De asemenea, avem şi «badge-uri de angel» 
care sunt acordate vânzătorilor care aleg să doneze 
o sumă din banii încasaţi la vânzarea produsului 
respectiv.“ Totodată, start-up-ul a pus la punct 
şi tot procesul de logistică şi a lansat şi opţiunea 
de concierge pentru utilizatorii care nu vor să îşi 
listeze singuri produsele pe care le au de vândut în 
platformă şi atunci se poate ocupa de acest lucru 
echipa Dressingz. „Noi facem, practic, absolut 
toată treaba. Preluăm articolele, le pregătim, 
le pozăm, le listăm, le vindem, le livrăm. Deci, 
absolut tot, cap-coadă tot procesul. Le ţinem fie 
în showroom, fie în depozit şi atunci clientul este 
liniştit, nu are nimic de făcut decât să încaseze 
banii la vânzare“, a subliniat ea.

Cele mai multe produse vândute pe platforma 
Dressingz sunt hainele, pantofii şi genţile, iar din 
punctul de vedere al valorii vânzărilor, ordinea este 
invers - genţi, pantofi şi haine.

Printre brandurile cele mai vândute pe platforma 
Dressingz se numără Chanel, Louis Vuitton, Gucci, 
Prada, Valentino Garavani, Dior, Golden Goose, 
Zadig et Voltaire, Cartier, Michael Kors, Alexander 
McQueen, Yves Saint Laurent, Dolce & Gabbana, 
Balenciaga, Murmur, Bottega Veneta, Dsquared2, 
Celine, Off White, Burberry, Rick Owens, Maison 
Martin, Margiela, Burberry, Loewe, Marni. Pe lângă 
brandurile de lux, pe Dressingz se vând şi branduri 
mass market, produse în stare foarte bună, în special 
din liniile premium ale brandurilor COS, Massimo 
Dutti, Nike, Adidas. De asemenea, colaborările 
acestora cu designeri de lux sunt foarte căutate. 
Ca diferenţiator pe piaţă, Dressingz şi-a propus 
să încheie partemeriate cu branduri de fashion de 
lux la nivel internaţional. „Îl avem alături de noi ca 
shareholder pe Tavi Cornea, care vine cu o expertiză 
extraordinară în brandurile de lux. Actualmente este 
head of digital la Omega şi a lucrat în străinătate la 
branduri precum Chanel, Louis Vuitton, deci are 
un palmares deosebit. Şi alături de el, împreună cu 
el, ne dorim să accesăm parteneriate internaţionale. 
Anul acesta ne propunem să avem un parteneriat 
internaţional mare, iar în următorii patru ani, în 
care plănuim să intrăm pe mai multe pieţe din 
regiune, Europa Centrală şi de Est, ne dorim să 
închidem până la 10 parteneriate“, a conchis Romina 
Tăzlăoanu.   
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„CONSTAT CĂ FEMEILE 
SE BLOCHEAZĂ ADESEA ÎN 
CARIERĂ PENTRU CĂ NU AU 
SUFICIENTĂ ÎNCREDERE ÎN ELE, 
IAR PE UNELE ACEST LUCRU LE 
OPREŞTE CHIAR SĂ URMEZE O 
CARIERĂ. DE ACEEA, AŞ SFĂTUI 
TINERELE FEMEI SĂ AIBĂ CURAJ 
ŞI SĂ FIE ÎNCREZĂTOARE. FEMEILE 
AR TREBUI SĂ SPUNĂ «DA» MAI 
DES ÎN PROFESIE ŞI SĂ 
AIBĂ CURAJUL SĂ 
ÎNCERCE CEVA NOU.”
ELISABETH STADLER, 
FOST CEO AL VIG, PENSIONATĂ LA 1 IULIE 2023
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INTERESUL FEMEILOR PENTRU DOMENIUL TECH A EVOLUAT SEMNIFICATIV 
ÎN ULTIMII ANI, IAR ACEST LUCRU POATE FI OBSERVAT PRIN PARTICIPAREA 
LOR CRESCUTĂ LA EVENIMENTE DE PROFIL, SPUNE ELENA ENACHE, DIRECTOR 
APPLICATIONS – EUROPEAN DELIVERY CENTER ÎN CADRUL CEGEKA ROMÂNIA 
ȘI PARTE DIN BOARDUL ORGANIZAȚIEI OMEN IN TECH. CUM SE REFLECTĂ 
CREȘTEREA INTERESULUI SEXULUI FRUMOS PENTRU ACEST DOMENIU ÎN 
DATELE LA NIVELUL UNIUNII EUROPENE?

DE ALE ANDRA CEPĂREANU

IT-UL POARTĂ 
MAI DES FUSTĂ 

xistă mai multe aspecte care pot 
contribui la atragerea mai multor 
femei în domeniul tech. În primul 
rând, este important să se ofere 

educaţie de calitate și resurse accesibile pentru toţi. 
Acest lucru implică crearea unor medii de învăţare 
favorabile, oferirea de programe de mentorat și 
promovarea oportunităţilor egale pentru femei 
în domeniile tech. De asemenea, evidenţierea 
diversităţii de cariere și a poveștilor de succes ale 
femeilor din industrie poate inspira și motiva alte 
femei să aleagă o carieră în tech”, a spus într-un 
interviu pentru BUSINESS Magazin Elena 
Enache, director applications – European Delivery 
Center în cadrul Cegeka România – companie 
cu afaceri de 47 mil. euro în 2022, plus 30% faţă 
de 2021 – și parte din boardul Women in Tech 
(organizaţie neguvernamentală care promovează 
incluziunea, diversitatea și echitatea în industriile 
STEAM – știinţă, tehnologie, inginerie, agricultură 
și matematică).

Ea consideră că pentru a încuraja mai 
multe femei să se îndrepte către industria tech 
este nevoie de un efort colaborativ din partea 
sectorului public și privat. Astfel, sfera publică 
poate juca un rol în promovarea oportunităţilor 
egale, în promovarea diversităţii de gen în mediul 
de lucru și în implementarea unor politici care 
susţin femeile în domeniul tech, iar companiile 
private pot crea medii de lucru incluzive și 
diverse, pot stabili programe de mentorat și pot 
promova exemple de succes ale femeilor în tech. 
„În România, datele exacte privind numărul 
de femei IT-iste pot varia în funcţie de diferite 
surse și metodologii de înregistrare. Cu toate 
acestea, există o creștere semnificativă a implicării 

„E

T E H N O L O G I E

CEGEKA 
ROMÂNIA

4
mil. euro,

  
  

>30%
 

 
 

  
   

~900
de  are 

   

femeilor în domeniul IT în ultimii ani. Din ce în 
ce mai multe femei aleg să urmeze studii și să se 
angajeze în cariere în industria tech. Dar cred că 
este esenţial să ne asigurăm că femeile au acces la 
resurse și oportunităţi egale pentru a-și construi o 
carieră în domeniul tech. În viitor, cu o mai mare 
conștientizare și promovare a diversităţii de gen, 
precum și cu acţiuni concrete pentru a înlătura 
obstacolele și barierele existente, se poate estima că 
numărul femeilor în tech va continua să crească”, 
susţine Elena Enache. 

Potrivit datelor UE, România ocupă locul trei 
în ceea ce privește procentul de femei în rândul 
specialiștilor din industria IT&C la nivelul 
Uniunii Europene, cu circa 26,2%, adică 53.186, 
de specialiști tech de sex feminin din totalul de 
aproximativ 203.000 de profesioniști, potrivit 
Asociaţiei Patronale a Industriei de Software şi 
Servicii (ANIS). La rândul său, Women in Tech 
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numără peste 250.000 membri în întreaga lume. 
Cu sediul central la Paris, organizaţia deţine în 
prezent divizii în 45 de ţări, printre care și în 
România. „În ultimii ani, industria locală de IT&C 
a înregistrat o creștere semnificativă în comparaţie 
cu alte state europene. Este o industrie efervescentă, 
cu un ritm de dezvoltare de trei ori mai rapid decât 
media naţională, conform datelor furnizate de 
Asociaţia Patronală a Industriei de Software și 
Servicii (ANIS) la sfârșitul anului 2022. România 
se situează pe locul trei în Europa Centrală și de Est 
în ceea ce privește baza de specialiști IT&C, având 
aproximativ 203.000 de specialiști, conform ANIS 
(date din ianuarie 2023). Cu toate acestea, în ciuda 
potenţialului de creștere uriaș, întâmpinăm încă 
dificultăţi legate de lipsa resurselor umane calificate 
în acest domeniu”, a mai spus reprezentanta Cegeka 
România, adăugând că dacă ar putea să schimbe 
ceva ar acorda o atenţie mai mare diversităţii și 
incluziunii.

R
OMÂNIA, O „FELIE” 
IMPORTANTĂ. Cegeka este prezentă 
pe piaţa din România începând din 
2011 și în prezent are aproximativ 900 

de angajaţi, iar pentru anul în curs, reprezentanţii 
companiei își propun să continue să extinderea 
echipei și businessul din România. La nivel 
naţional, compania deţine trei birouri mari – două 
în Bucureşti şi unu la Iaşi, iar în 2021 reprezentanţii 
Cegeka România au decis să deschidă mai multe 
birouri-satelit (spaţii de co-working pentru 
angajaţi, clienţi şi parteneri) în diverse oraşe din 
ţară, precum Braşov, Timişoara şi Cluj-Napoca. 

„Se preconizează că, pe parcursul anului 2023, 
vor fi angajaţi aproximativ 75 de noi profesioniști 
în regiunea Moldovei, iar birourile-satelit din 
România vor primi aproximativ 200 de noi colegi. 
Strategia noastră de resurse umane pentru acest 
an se concentrează în principal pe bunăstarea 
angajaţilor și menţinerea motivaţiei la un nivel 
ridicat. În special în perioade dificile și incerte, 
avem o prioritate clară de a îngriji și sprijini 
membrii echipei noastre. Investim semnificativ 
în dezvoltarea competenţelor și în formarea 
angajaţilor, având un program bine structurat de 
integrare și mentorat”, a spus Elena Enache. 

În ceea ce privește regimul de muncă, compania 
a implementat un model hibrid, care combină 
lucrul de la birou cu lucrul de acasă, pentru a oferi 
flexibilitate și a răspunde nevoilor și preferinţelor 
angajaţilor. „Această abordare flexibilă ne permite 
să menţinem un echilibru între interacţiunea în 
cadrul echipei și beneficiile oferite de lucrul de la 
distanţă. Vom continua să adoptăm acest regim de 
muncă și în perioada următoare, astfel încât să ne 
asigurăm că angajaţii noștri se simt în siguranţă și 
susţinuţi în timpul activităţilor lor profesionale. 

„ÎN 2023, STRATEGIA 
NOASTRĂ PENTRU 
ROMÂNIA SE AXEAZĂ PE 
PRIORITIZAREA CREȘTERII 
DEPARTAMENTULUI DE 
DEZVOLTARE DE APLICAŢII 
SOFTWARE ȘI PE EXTINDEREA 
OFERTELOR NOASTRE DE 
INFRASTRUCTURĂ PE 
PIAŢA LOCALĂ.”
ELENA ENACHE, DIRECTOR APPLICATIONS – 
EUROPEAN DELIVER  CENTER ÎN CADRUL CEGE A 
ROMÂNIA
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Continuăm să investim în creșterea și dezvoltarea 
noastră în România, consolidându-ne prezenţa 
în cele mai importante centre tehnologice și 
contribuind la dezvoltarea industriei IT din ţară.”

Furnizorul belgian de soluţii IT&C Cegeka 
are peste 6.000 de angajaţi la nivel mondial, fiind 
prezent în mai multe ţări – precum Benelux, 
Germania, Austria, România, Moldova, Italia, 
Republica Cehă, Slovacia, Suedia şi Grecia. La nivel 
de grup, Cegeka a înregistrat afaceri consolidate în 
valoare de 871 milioane de euro la finalul anului 
trecut, plus 17% faţă de anul 2021. 

„În ceea ce privește piaţa din România, aceasta 
ocupă o proporţie semnificativă, reprezentând 
peste 30% din totalul cifrei de afaceri a Cegeka. 
Acest lucru evidenţiază importanţa și ponderea 
considerabilă a României în activităţile companiei”, 
a mai spus Elena Enache. În 2022, Cegeka România 
a înregistrat o creștere semnificativă, realizând o 
cifră de afaceri de 47 de milioane de euro, în creștere 
cu 30% faţă de anul precedent, această creștere 
fiind obţinută într-o piaţă cu o competiţie acerbă, a 
adăugat Elena Enache, demonstrând angajamentul 
companiei de a oferi servicii de înaltă calitate. 

„Am adoptat o abordare strategică, axată 
pe dezvoltarea profesională a colegilor noștri și 
extinderea portofoliului de servicii. Un factor 
cheie în obţinerea acestei creșteri a fost atragerea 
de clienţi noi și de înaltă calitate. Am reușit să 
câștigăm opt clienţi noi, inclusiv cinci companii 
locale și trei afaceri internaţionale, depășind 
astfel rata de creștere a industriei. De asemenea, 
am extins portofoliul de servicii, oferind servicii 
inovatoare de aplicaţii prin modelul team-as-a-
service, care oferă agilitate și scalabilitate fără 
egal, adaptându-ne nevoilor afacerilor de orice 
dimensiune.”

D
E LA PROGRAMARE LA 
MANAGEMENT. În ceea ce o privește, 
Elena Enache povestește că a ales să își 
construiască o carieră în acest 

domeniu deoarece simţea că matematica și 
abilităţile analitice sunt forţele sale distincte. „În 
timp ce descopeream provocările și complexitatea 
acestui domeniu, am realizat că pot folosi aceste 
aptitudini pentru a găsi soluţii inovatoare și pentru 
a contribui la rezolvarea problemelor reale. Ceea ce 
îmi place cel mai mult la ceea ce fac este că pot 
combina pasiunea mea pentru cifre și matematică 
cu creativitatea și gândirea strategică.” În viziunea 
sa, fiecare problemă reprezintă o oportunitate de a 
găsi soluţii noi și de a influenţa pozitiv rezultatele 
pentru toţi cei implicaţi. „În concluzie, pasiunea 
mea pentru cifre, curiozitatea mea și dorinţa de a 
aduce un impact pozitiv m-au condus în acest 
domeniu, iar ceea ce îmi place cel mai mult este 
abilitatea de a rezolva probleme complexe”, a 

SFATURILE ELENEI ENACHE PENTRU 
FEMEILE CARE VOR O CARIERĂ ÎN IT&C
1. Descoperiţi-vă pasiunea: 
Identificaţi domeniile de interes 
în tech și găsiţi acel aspect care 
vă fascinează cel mai mult.

2. Investiţi în învăţare 
continuă: Tehnologia evoluează 
rapid, așa că este important să 
fiţi mereu deschise la învăţare 
și să vă menţineţi abilităţile 
și cunoștinţele actualizate. 
Participaţi la cursuri, 
webinarii, conferinţe și alte 
evenimente relevante pentru 
a vă dezvolta competenţele în 
domeniul tech.

3. Căutaţi modele de succes și 
mentori: Informaţi-vă despre 
femei care au avut succes în 
industria tech și inspiraţi-vă 
din poveștile și experienţele lor. 
Căutaţi mentori în industria 
tech care vă pot ghida și vă pot 
oferi îndrumare în cariera 
voastră. Încurajaţi și sprijiniţi 

alte femei care vor să își urmeze 
pasiunea în tech, oferindu-le 
sfaturi și mentorat.

4. Construiţi-vă o reţea de 
contacte: Fiţi proactive în 
conectarea cu profesioniști 
din industria tech, fie prin 
participarea la evenimente, fie 
prin intermediul platformelor 
online. O reţea de contacte 
solidă vă poate aduce 
oportunităţi de angajare, 
mentorat și colaborare.

5. Creaţi-vă un portofoliu 
și proiecte personale: 
Demonstraţi-vă abilităţile și 
pasiunea prin crearea unor 
proiecte personale sau prin 
contribuţii la proiecte open-
source. Un portofoliu solid poate 
face diferenţa în procesul de 
recrutare.
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povestit Elena Enache.
Ea a „crescut” în cadrul facultăţilor cu profil 

mate – info, fiind licenţiată în matematică și 
informatică în cadrul Universităţii București în 
2010, continuând apoi să-și diversifice portofoliul 
de student prin absolvirea mai multor masteruri 
în cadrul unor universităţi cu profil tehnic. Tânăra 
a acumulat o experienţă solidă ca programatoare 
timp de șase ani în cadrul mai multor companii de 
profil, iar apoi a avansat în diverse poziţii în cadrul 
companiei Cegeka, începând cu rolul de manager 
de program, manager de unitate de afaceri și apoi 
director. De asemenea, pentru a putea ţine pasul 
cu evoluţia domeniului este nevoie ca specialiștii 
tech să se pregătească constant și să investească în 
dezvoltarea cunoștinţelor lor, motiv pentru care nu 
s-a oprit din a învăţa și studia.

„Sunt un «avid learner», întotdeauna în 
căutarea de a fi la curent cu tot ceea ce se întâmplă 
pe piaţă și cu evoluţia industriei. Investesc mult 
timp în lectură și învăţare în diverse domenii, cum 
ar fi business, economie, dezvoltare personală, 
psihologie și tehnologie. Într-adevăr, sufăr de 
FOMO (teamă de a rata ceva important) când 
vine vorba de informaţii, deoarece consider că nu 
pot niciodată să învăţ suficient. În ceea ce privește 
cursurile, în vara aceasta voi finaliza un Executive 
MBA la Central European University din Viena. 
Această experienţă de învăţare pe parcursul 
ultimilor doi ani m-a ajutat să îmi îmbogăţesc 
considerabil cunoștinţele și să fiu la curent cu tot ce 
se întâmplă la nivel global în industria IT și în alte 
domenii relevante.”

Astfel, reprezentanta Cegeka România 
investește resurse considerabile în pregătirea 
constantă, deoarece consideră că aceasta este cheia 
succesului într-o industrie în continuă evoluţie. 
„Este important să rămânem actualizaţi, să ne 
adaptăm la noile tehnologii și să dobândim abilităţi 
relevante pentru a rămâne competitivi și pentru 
a aduce valoare echipei și organizaţiei noastre”, a 
spus Elena Enache.

Ea consideră că un moment important și 
care a avut un impact major în cariera sa a fost 
atunci când a făcut trecerea de la programare la 
management. „Această schimbare a reprezentat un 
punct de cotitură în cariera mea, aducând cu sine 
oportunităţi diverse, interacţiuni cu oameni noi, 
un mediu de lucru diferit și provocări complexe. 
În momentul acela mi-am dat seama că acţiunile 
mele au un impact semnificativ asupra carierei 
multor oameni, inclusiv a celor din echipele mele 
și nu numai. A fost un punct de conștientizare 
că am intrat într-o nouă etapă în care trebuia 
să-mi dezvolt aptitudini pe care le consider acum 
esenţiale pentru un lider de succes, dar pe care 
anterior nu le observasem”.

În prezent, din poziţia de director applications 

PONDEREA 
SPECIALIȘTILOR 
FEMEI VS. ĂR AȚI 
ÎN INDUSTRIA IT C 
LA NIVELUL UE, 
DINTR UN TOTAL 
DE 203.000 DE 
PROFESIONIȘTI

  I

„Există o creștere 
semnificativă a 
implicării femeilor 
în domeniul IT 
în ultimii ani. 
Din ce în ce mai 
multe femei aleg să 
urmeze studii și să se 
angajeze în cariere 
în industria tech. 
Este important ca 
atât sectorul public, 
cât și cel privat să 
colaboreze pentru 
a crea un mediu 
propice pentru ca 
femeile să-și urmeze 
pasiunea în acest 
domeniu.“
ELENA ENACHE, 
DIRECTOR 
APPLICATIONS – 
EUROPEAN DELIVER  

CENTER ÎN CADRUL 
CEGEKA ROMANIA

– European Delivery Center în cadrul Cegeka 
România, Elena Enache conduce o echipă formată 
din aproximativ 200 de colegi – dezvoltatori cu 
experienţă în diverse limbaje de programare, 
precum .NET, Java, dezvoltare de aplicaţii mobile 
(nativă și cross-platform), Python, DevOps, 
precum și specialiști în analiză de afaceri, project 
management și testare. „Am avut oportunitatea 
de a crește împreună și de a implementa o cultură 
bazată pe încredere, învăţare continuă, feedback 
constant și o mentalitate concentrată pe soluţii. 
Când vine vorba de candidaţii care doresc să se 
alăture echipei noastre, căutăm în mod special 
o atitudine proactivă și dorinţa de învăţare. 
Încurajăm colaborarea și considerăm că aceste 
atribute sunt deosebit de importante pentru 
dezvoltarea unei cariere frumoase și de lungă 
durată. Este esenţial să avem colegi dornici să 
contribuie activ, să-și dezvolte abilităţile și să înveţe 
constant într-un mediu dinamic și în continuă 
evoluţie. Prin urmare, căutăm candidaţi care să fie 
pasionaţi de domeniul IT și dornici să-și aducă 
contribuţia la succesul echipei”, a punctat Elena 
Enache.

Aruncând o privire spre viitor, Elena Enache 
spune că în următorii 10 ani își dorește să ocupe o 
poziţie în domeniul IT care să îmbine elemente de 
business strategy, sales și mentoring/consulting. 
„Având o experienţă anterioară în dezvoltarea 
de aplicaţii mobile și o pasiune profundă pentru 
domeniul IT, vreau să rămân în această industrie 
și să evoluez către roluri care să îmi permită să 
aduc o contribuţie strategică la nivelul organizaţiei 
și să colaborez cu echipe diverse pentru a găsi 
soluţii inovatoare și a genera creștere. În același 
timp, mi-ar plăcea să fiu implicată în activităţi de 
mentoring și consulting, pentru a sprijini și ghida 
alţi profesioniști în dezvoltarea lor și pentru a 
împărtăși cunoștinţele și experienţele acumulate pe 
parcursul carierei mele.”   

26,2%

3,8%

>250.000
  ,
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LA  IULIE 0 3, ELISABETH STADLER A PREDAT FRÂIELE COMPANIEI VIENNA 
INSURANCE GROUP VIG , JUCĂTOR ACTIV ȘI PE PIAȚA LOCALĂ A ASIGURĂRILOR 
PRIN INTERMEDIUL A TREI COMPANII, OMNIASIG, ASIROM I BCR ASIGURĂRI 
DE VIA Ă, LUI HART IG L GER. CUM AU DECURS CELE PATRU DECENII PE CARE 
AUSTRIACA LE-A PETRECUT ÎN PIAȚA DE PROFIL

DE MIRCEA NICA

RADIOGRAFIA UNEI 
CARIERE DE 40 DE ANI 
ÎN ASIGURĂRI 

„P
oziţia de CEO al celui mai mare grup 
de asigurări din Europa Centrală şi 
de Est a fost în mod evident punctul 
culminant al carierei mele de 40 de 

ani în industria asigurărilor. Îmi închei cariera, 
dar voi continua să fiu membru al unor consilii 
de supraveghere din grup şi al consiliilor de 
supraveghere ale unor mari companii austriece, 
cum ar fi Austrian Post, Petrol Group OMV şi 
Voest. Sunt vicepreşedinte al Crucii Roşii 
Austriece şi deţin diverse funcţii şi în domeniul 
cultural. Toate acestea sunt sarcini foarte 
interesante şi importante care mă vor ţine 
ocupată în continuare”, a detaliat Elisabeth 
Stadler, fostul CEO al VIG, unul dintre ce mai 
mari asiguărtori internaţionali, în ultimul 
interviu acordat BUSINESS Magazin. Ea a decis 
să se pensioneze după o carieră de 40 de ani în 
domeniul asigurărilor, dintre care ultimii şapte 
ani i-a petrecut la conducerea grupului austriac, 
care a anunţat încă de la finalul lunii noiembrie 
2022 că odată cu expirarea mandatului de CEO 
pe 30 iunie 2023 acesta nu va mai fi prelungit, 
din cauza planurilor de pensionare ale executivei. 
În locul ei va prelua conducerea companiei 
Hartwig Löger, împreună cu noi membri ai 
Consiliului Director. Sub conducerea fostei 
executive, VIG a ajuns la subscrieri de 12,6 mld. 
euro la finalul anului 2022, în creştere cu 14,1% 
faţă de anul 2021, atingând în acelaşi timp un 
profit net cu 24% mai mare în 2022 faţă de 2021, 
până la 466 mil. euro. În ceea ce priveşte primele 
trei luni din 2023, fostul CEO a continuat să 
conducă compania spre creştere, ajungând la un 
volum al subscrierilor de 3,87 mld. euro la finalul 
lunii martie 2023, în creştere cu 12,1% faţă de 
perioada similară a anului trecut.

U
N MOTTO OPTIMIST. În ceea ce 
priveşte motivul pentru care executiva 
a decis să iasă din câmpul muncii după 
40 de ani petrecuţi în industria 

asigurărilor, Elisabeth Stadler a recunoscut că şi-a 
dorit să aibă ceva mai mult timp pentru ea. „Sunt o 
persoană fundamental pozitivă şi abordez sarcinile 
într-un mod foarte structurat şi conştiincios. 
Motto-ul meu în viaţă este: «Fiecare zi este o nouă 
şansă». De relaxat, mă pot relaxa foarte bine pe 
terasa casei mele cu un pahar de vin bun sau jucând 
golf. Mă concentrez cu totul pe minge şi pe joc şi nu 
mă gândesc la provocările profesionale. Prin 
urmare, mă pot detaşa foarte bine de probleme, aşa 
că pentru mine golful este o sursă de reîncărcare a 

propriilor baterii.” Înainte de pensionare, ea își 
caracteriza agenda zilnică ca fiind bine structurată 
și plină de întâlniri, „începând de dimineaţa 
devreme până seara pe la ora 19:00, întâlniri atât la 
nivel intern cât şi extern, şi, bineînţeles, mai sunt 
vizitele de afaceri la companiile grupului şi 
şedinţele Consiliului de Supraveghere. Important 
este să ai o echipă bună”, ne-a povestit fostul 
executiv, adăugând că îi place să lucreze într-o 
echipă funcţională, în care poate delega sarcini „cu 
inima uşoară, pentru că ştiu că mă pot baza pe 
oamenii din echipă. Încrederea reciprocă este un 
factor cheie pentru un leadership de succes. Îmi 

„CONSTAT CĂ FEMEILE SE BLOCHEAZĂ 
ADESEA ÎN CARIERĂ PENTRU CĂ NU AU 
SUFICIENTĂ ÎNCREDERE ÎN ELE, IAR PE 
UNELE ACEST LUCRU LE OPREŞTE CHIAR SĂ 
URMEZE O CARIERĂ. DE ACEEA, AŞ SFĂTUI 
TINERELE FEMEI SĂ AIBĂ CURAJ ŞI SĂ FIE 
ÎNCREZĂTOARE. FEMEILE AR TREBUI SĂ 
SPUNĂ «DA» MAI DES ÎN PROFESIE ŞI SĂ AIBĂ 
CURAJUL SĂ ÎNCERCE CEVA NOU.”
ELISA ETH STADLER, FOST CEO AL VIG, PENSIONATĂ LA 1 IULIE 2023
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plăcea munca mea şi de asta a fost uşor să echilibrez 
munca şi viaţa privată”, a mai adăugat ea. 

În opinia sa, competenţa, atât profesională, 
cât şi socială, leadershipul şi gândirea structurată 
sunt calităţile care contează într-o poziţie de 
conducere. „Aceste calităţi se aplică atât bărbaţilor, 
cât şi femeilor. De exemplu, eu sunt un foarte bun 
ascultător. Ascult ideile şi opiniile colegilor mei, 
apoi îmi formez părerea şi iau o decizie, dar când 
în cele din urmă iau o decizie, mă aştept să fie 
acceptată şi implementată. Prin urmare, e foarte 
important pentru mine să am încredere în angajaţi 
şi să mă pot baza pe ei.” 

În acelaşi timp, ea povesteşte că a constatat că 
femeile se blochează adesea în carieră pentru că 
nu au suficientă încredere în ele, iar pe unele acest 
lucru le opreşte chiar să urmeze o carieră. „De 
aceea, aş sfătui tinerele femei să aibă curaj şi să fie 
încrezătoare. Femeile ar trebui să spună «da» mai 
des în profesie şi să aibă curajul să încerce ceva nou. 
Din punctul meu de vedere, companiile de asigurări 
îndeplinesc un rol foarte important şi anume să 
protejeze oamenii de riscuri, oferind securitate 
financiară. Există o mulţime de perspective şi 
domenii de activitate interesante.” 

D
IVERSITATEA, UN FACTOR-
CHEIE. Elisabeth Stadler spune că 
ceea ce a învăţat de-a lungul 
activităţii în companie este că 

strategia locală multibrand a Grupului VIG şi 

abordarea antreprenorială a jucătorului faţă de 
companiile locale sunt perspective foarte diferite 
de cele ale altor grupuri internaţionale de 
asigurări şi reprezintă un avantaj competitiv 
real. „Din punctul meu de vedere, diversitatea 
noastră nu este doar un avantaj competitiv, ci şi 
unul care promovează şi sprijină 
antreprenoriatul de succes şi cultura 
corporativă. Este important să păstrăm această 
diversitate. Privind lucrurile din această 
perspectivă, nu aş schimba nimic, Grupul VIG 
este poziţionat perfect din punct de vedere 
strategic şi îşi va continua parcursul de succes”, 
a spus ea cu puţin timp înainte de a părăsi 
compania. 

În ceea ce priveşte timpul petrecut la cârma 
grupului austriac, susţine că, împreună cu echipa 
sa, a reuşit să îşi îndeplinească obiectivul ca 
VIG să fie perceput drept un partener stabil şi 
de încredere. „Cred că împreună cu echipa mea 
am reuşit să îndeplinim acest obiectiv, ceea ce 
se reflectă şi în evoluţia celor mai importanţi 
indicatori cheie, cum ar fi nivelul primelor, cel al 
profitului şi capitalizarea puternică a grupului. 
În ultimii şapte ani, atât volumul primelor cât şi 
profitul înainte de impozitare au crescut cu 38%, 
iar rata de solvabilitate este acum cu aproape 
44% mai mare decât în 2016. Prin Agenda 2020 
şi VIG25, am iniţiat două programe strategice 
majore, astfel încât grupul să fie în continuare 
pregătit pentru schimbările ce urmează, iar 
productivitatea să crească. Din punctul meu 
de vedere, totul a decurs conform planului, 
cu excepţia faptului că pandemia ne-a adus în 
situaţia de a ne confrunta cu ceva nou de la o zi la 
alta, întârziind implementarea unuia sau altuia 
dintre proiecte. Dar chiar şi pandemia a condus 
la scăderea rezultatelor financiare într-un singur 
an, pentru ca un an mai târziu să revenim la 
nivelul de dinainte de coronavirus.” 

În ciuda realizărilor pe care le-a avut din 
rolul de CEO, ea recunoaşte că a gestiona o 
companie listată este o sarcină deosebită, pentru 
că fiecare declaraţie are mult mai multă relevanţă 
pentru eventuala evoluţie a preţului acţiunilor şi 
trebuie urmare reguli stricte când vinde vorba de 
furnizarea de informaţii.

Per total, Elisabeth Stadler este de părere că 
abordarea conservatoare cu care a ghidat grupul 
austriac în ultimii ani, plini de provocări, a 
dat roade, iar acest lucru demonstrează că în 
industria asigurărilor o abordare conservatoare 
şi atentă la riscuri are un efect pozitiv, mai ales în 
perioadele dificile. „Companiile de asigurări dau 
dovadă de un grad ridicat de rezistenţă şi tocmai 
în vremuri atât de dificile ca acestea, oamenii 
conştientizează mai bine cât de important este să 
fie asiguraţi şi protejaţi”, a încheiat ea.   

„POZIŢIA DE CEO AL CELUI MAI MARE GRUP 
DE ASIGURĂRI DIN EUROPA CENTRALĂ ŞI 
DE EST A FOST ÎN MOD EVIDENT PUNCTUL 
CULMINANT AL CARIEREI MELE DE 40 DE ANI 
ÎN INDUSTRIA ASIGURĂRILOR. ÎMI ÎNCHEI 
CARIERA EXECUTIVĂ, DAR VOI CONTINUA 
SĂ FIU MEMBRU AL UNOR CONSILII DE 
SUPRAVEGHERE DIN GRUP ŞI AL CONSILIILOR 
DE SUPRAVEGHERE ALE UNOR MARI 
COMPANII AUSTRIECE, CUM AR FI AUSTRIAN 
POST, PETROL GROUP OMV ŞI VOEST. SUNT 
VICEPREŞEDINTE AL CRUCII ROŞII AUSTRIECE 
ŞI DEŢIN DIVERSE FUNCŢII ŞI ÎN DOMENIUL 
CULTURAL. TOATE ACESTEA SUNT SARCINI 
FOARTE INTERESANTE ŞI IMPORTANTE CARE 
MĂ VOR ŢINE OCUPATĂ ÎN CONTINUARE.”
ELISA ETH STADLER, FOST CEO AL VIG, PENSIONATĂ LA 1 IULIE 2023
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1. CE ROL V AȚI PROPUS 
SĂ AVEȚI ÎN 2030
Așa cum timpul a fost imprevizibil cu mine și, 
în același timp, foarte generos, sunt convins 
că orice mi-aș propune ca rol peste 7 ani ar fi la 
kilometri distanţă de ceea ce voi face. Indiferent 
de rolul pe care îl voi avea, cert e că voi fi în 
continuare înconjurat de oameni faini, așa cum 
sunt acum și cum am reușit să fiu de-a lungul 
întregii mele experienţe profesionale.

2. CE CALITĂȚI A ILITĂȚI DE 
LEADERSHIP CREDEȚI CĂ TRE UIE SĂ 
AVEȚI ÎN ORGANIGRAMA ÎN CARE 
INTELIGENȚA ARTIFICIALĂ LUCREAZĂ 
COT LA COT CU ANGAJAȚII UMANI
Îmi place că întrebarea presupune din start 
că inteligenţa artificială va lucra cot la cot 
cu angajaţii umani, nu că îi va înlocui. Din 
perspectiva asta, cred cu tărie că abilităţile 
actuale vor fi exact aceleași necesare și în 
acele momente vom fi în continuare lideri ai 
oamenilor, doar că unii dintre ei vor fi specialiști 
în inteligenţă artificială.

3. CARE VOR FI PRINCIPALELE 
PROVOCĂRI PENTRU LIDERUL ANULUI 
2030
Cred că, mai ales în domeniul IT, conceptul de 
„gig economy” își va spune cuvântul și își va 
lua partea leului. Observăm deja cum colegii 
noștri mai tineri, dar nu doar ei, sunt mult mai 
flexibili, mult mai independenţi. Doar că ei au 

evoluat în direcţia asta înainte ca noi, liderii sau 
organizaţiile, să fim pregătiţi. În câţiva ani, va 
fi și mai pregnant acest fenomen de dinamică 
rapidă a forţei de muncă și va trebui sa ne 
adaptăm, nu să ne împotrivim.

4. DAR PRINCIPALELE OPORTUNITĂȚI 
PE CARE LE VEȚI AVEA CA LIDERI ODATĂ 
CU AVANSUL TEHNOLOGIEI
O oportunitate are legătură cu accesul la 
date mai multe, mai detaliate, ceea ce ne face 
procesele de luare a deciziilor mai complexe, dar 
mai sigure; o a doua are legătură cu concentrarea 
oamenilor cu care lucrăm pe aspecte care nu sunt 
repetitive (pot fi automatizate) și petrecerea 
timpului productiv în moduri mai plăcute și mai 
puţin de rutină, ceea ce ne va face pe mulţi dintre 
noi mai fericiţi.

5. CUM VĂ IMAGINAȚI CĂ VA ARĂTA 
SĂPTĂM NA DE LUCRU ÎN 2030 ȘI 
AGENDA UNUI LIDER DIN VIITOR
Dacă mă uit la cum arăta acum 7 ani și cum arată 
acum, din punct de vedere structural lucrurile 
s-au schimbat extrem de puţin. La fel mă aștept 
să fie și in următorii ani, fără schimbări majore 
la agendă, însă cu schimbări mari la esenţa 
discuţiilor. Totuși, să nu uităm că indiferent de 
businessul din care facem parte și de motivaţiile 
personale ale fiecăruia dintre noi, scopul 
principal al organizaţiilor noastre este și va fi în 
continuare să facă profit, așadar ne vom învârti 
în continuare in jurul acestui pol.   

USINESS A A IN A LANSA N CUR ND ANUARUL  TINERI ANA ERI DE TO  EDIȚIA  
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„INDIFERENT DE ROLUL PE CARE ÎL VOI 
AVEA, CERT E CĂ VOI FI ÎN CONTINUARE 
ÎNCONJURAT DE OAMENI FAINI, AȘA 
CUM SUNT ACUM ȘI CUM AM REUȘIT 
SĂ FIU DE-A LUNGUL ÎNTREGII MELE 
EXPERIENŢE PROFESIONALE.”

LIVIU HERMAN, TAZZ

LIVIU HERMAN

  
 

  

   
   

  
 

LIVIU HERMAN 
ESTE CHIEF 
PRODUCT OFFICER 
LA TAZZ, UNDE 
COORDONEAZĂ PESTE 
70 DE SPECIALIȘTI 
ÎN IT. ÎNAINTE DE 
A AJUNGE AICI, A 
OCUPAT TIMP DE 
PESTE 0 ANI ROLURI 
STRATEGICE ÎN 
PROJECT & PRODUCT 
MANAGEMENT 
ÎN CADRUL 
COMPANIILOR 
CONTINENTAL ȘI 
HAUFE GROUP. CUM 
ÎȘI IMAGINEAZĂ EL 
URMĂTORII ANI DIN 
CARIERĂ

DE IOANA MATEI

V I Z I U N E  P E N T R U  V I I T O R :
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ESTE EXPRESIA 
CARE CARACTERIZEAZĂ 
CEL MAI BINE ȚARA 
NOASTRĂ, ÎN OPINIA 
EXPATULUI FRANCEZ 
MAXENCE DIDIER-VIAL, 
CARE DEȚINE ROLUL 
DE FINANCE AND 
COMPLIANCE DIRECTOR 
AL EDENRED ROMÂNIA. 
CE L-A DETERMINAT SĂ 
ALEAGĂ PIAȚA LOCALĂ 
PENTRU A-ȘI CONTINUA 
CARIERA ȘI CE PLUSURI 
ȘI MINUSURI OBSERVĂ 
AICI?

DE ANDRA STROE

„ROMÂNIA ÎŢI INTRĂ ÎN 
SUFLET ȘI RĂMÂNE ACOLO”

„Î
n anul 2009 lucram pentru Accor, iar 
atunci am vizitat Bucureștiul pentru 
prima dată, cu ocazia deschiderii IBIS 
Sibiu. Încă de atunci, România mi-a 

rămas în suflet și în gând, iar în 2017 am revenit 
pentru un an. Decizia finală de a mă muta în 
România am luat-o în anul 2021, când m-am 
alăturat Edenred România în calitate de finance and 
compliance director”, povestește Maxence Didier-
Vial. Când a ajuns pentru prima dată în România, 
în anul 2009, își amintește că a fost uimit de urmele, 
încă vizibile, ale gloanţelor de pe pereţii din jurul 
hotelului, vestigiu al Revoluţiei din anul 1989. „În 
ceea ce privește schimbările care au avut loc de 

E X P A T  Î N  R O M Â N I A

atunci, una dintre ele este chiar dezvoltarea 
Bucureștiului. Orașul este foarte diferit faţă de cel pe 
care l-am văzut eu în 2009. De asemenea, cred că una 
dintre cele mai vizibile schimbări este reţeaua de 
electricitate, aici lucrurile s-au schimbat complet, se 
vede o evoluţie.”

Din punctul său de vedere, România continuă să 
se dezvolte foarte rapid, făcând pași impresionanţi 
în ceea ce privește creșterea performanţei economice 
și a prosperităţii, raportat la ultimele două decenii. 
„Dacă ar fi să aleg sectoarele unde pot fi făcute 
îmbunătăţiri, unul ar fi transportul în comun și 
locurile de parcare, cu scopul de a reduce timpul 
pierdut în trafic, dar și pentru a face orașul mai 
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accesibil persoanelor cu dizabilităţi. De asemenea, 
aici aș menţiona și spitalele publice, care ar putea 
fi îmbunătăţite la nivel de infrastructură. Faptul că 
România are medici foarte bine pregătiţi este un 
motiv în plus de a face pași spre un sistem public de 
sănătate de calitate.”

Iar dacă ar trebui să descrie România într-un 
singur cuvânt, ar folosi o expresie, mai degrabă, și 
anume: „Îţi intră în suflet și rămâne acolo.” „Încă 
din momentul în care am descoperit ţara și oamenii 
minunaţi de aici, mi-am dorit să mă reîntorc și 
să rămân. Este ca o adicţie, dar în sensul bun al 
cuvântului.” 

Pe români îi descrie drept niște oameni foarte 
calzi, sociabili și implicaţi în orice fac. „Poate acesta 
este și motivul pentru care mă simt ca acasă. O vorbă 
pe care am auzit-o în România este că omul sfinţește 
locul, iar eu cred că tocmai din acest motiv îmi place 
atât de mult aici. De asemenea, din punct de vedere 
profesional, aș califica românii drept performeri 
de top în mai multe domenii dedicate, un exemplu 
fiind industria IT.” Tocmai din acest motiv, spune 
că grupul Edenred a decis să deschidă în București 
Edenred Digital Center - primul hub dedicat pentru 
servicii IT.

Cât despre figura românească pe care o admiră, 
dar care îl și inspiră, aceasta este Nadia Comăneci. 
„Și despre ea pot spune că este un performer de top, 
o emblemă a României peste hotare. Am fost uimit 
când am aflat că, la vârsta de 14 ani, a fost prima 
gimnastă care a primit punctajul perfect – 10 – la 
Jocurile Olimpice.”

În ceea ce privește preparatele românești favorite, 
„în mod clar, nu și foarte original, întrucât îmi plac 
lucrurile simple, sunt micii la grătar cu mămăligă”. 
Iar în topul destinaţiilor sale de vacanţă preferate 
din România, pe primul loc se află Delta Dunării. 
„Este un loc uimitor, un mix de liniște și sălbăticie, 
unde te poţi relaxa și poţi admira natura, în cea mai 
frumoasă formă a ei. Îmi doresc să vizitez și mai 
multe orașe și obiective turistice din România, iar 

CARTE 
DE VIZITĂ:
MAXENCE 
DIDIER-VIAL, 
39 DE ANI, 
FINANCE AND 
COMPLIANCE 
DIRECTOR, 
EDENRED 
ROMÂNIA
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„CEL MAI IMPORTANT ESTE 
SĂ FII  TEAM-PLAYER, CA ÎN SPORT, 
ȘI SĂ LUCREZI CU OAMENI CARE 
SUNT MAI BUNI DECÂT TINE, PENTRU 
CĂ AȘA VEI ÎNVĂŢA ȘI PROGRESA MAI 
REPEDE DECÂT ÎŢI POŢI IMAGINA.”
MAXENCE DIDIER-VIAL, 
FINANCE AND COMPLIANCE DIRECTOR, EDENRED ROMÂNIA
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pe listă se află Castelul Bran, cu ale sale legende, 
Sighișoara și Cluj.” De acasă, din ţara natală, cel mai 
mult îi lipsește clasica baghetă franţuzească. „Nu 
există nimic care să o poată înlocui, dar din fericire 
mergem de aproximativ 2-3 ori pe an în Franţa, în 
principal în vacanţa de vară sau cea de Crăciun, iar 
atunci mă pot bucura de bagheta franţuzească, de 
care îmi este dor tot timpul anului.”

R
 OMÂNII, PERFORMERI DE TOP ÎN 
MAI MULTE DOMENII. Din punctul 
de vedere al pieţei de business și al 
angajaţilor, făcând o comparaţie între 

piaţa locală și Franţa, el spune că vorbim despre 
două ţări similare, fără diferenţe uriașe. „Acest lucru 
ne face pe noi, francezii, să ne simţim foarte bine în 
România, ca acasă. Într-adevăr, cultura diferă puţin, 
dar nu este nici ea foarte departe de cea din Franţa. 
Am locuit și în Republica Cehă, iar diferenţa dintre 
Franţa și Cehia era sesizabilă.”

Aici apreciază, de asemenea, foarte mult 
mindsetul angajaţilor, pe care îl vede zi de zi la colegii 
din Edenred România, și care consideră că se reflectă 
și în piaţă. „Implicarea, angajamentul și «going the 
extra mile» sunt doar câteva dintre caracteristicile pe 
care le observ la angajaţii din România. Într-adevăr, 
uitându-mă la piaţă și la angajaţi observ, poate, o 
fluctuaţie mai mare a personalului, însă aceasta 
poate fi o tendinţă generală. Cred cu tărie și sper ca 
soluţiile pe care le propunem noi, la Edenred, pentru 
angajaţi și angajatori, să mărească și nivelul de 
retenţie în companii.”

U
N LIDER TRANSFORMAŢIONAL. 
Despre sine îi place să creadă că este un 
lider transformaţional, partener de 
business și strateg. 

„În ceea ce privește valorile pe care ar trebui să le 
posede un lider, cea mai importantă este simplitatea. 
De ce am ales astfel? Pentru că, de fapt, nu este atât 
de ușor să faci lucrurile simplu, dar într-un mod 
excepţional.” În rolul pe care îl deţine în prezent 
spune că cea mai mare provocare a fost gestionarea 
transformării departamentului pe care îl conduce. 
„Aceasta a început în urmă cu doi ani și încă nu 
s-a finalizat, pentru că se bazează pe trei piloni 
importanţi. Vorbim, în primul rând, de oameni – ai 
nevoie de oamenii potriviţi, la locul potrivit, ca să 
folosesc o altă expresie auzită în România. Practic, 
consider că este important ca fiecare angajat să fie 
potrivit pentru rolul pe care îl ocupă, astfel încât 
beneficiile să fie maxime. În al doilea rând, vorbim 
despre procesele interne – trebuie să vedem dacă 
procesele noastre sunt eficiente și dacă sunt în 
concordanţă cu strategia companiei. Aici este nevoie 
de multă răbdare și pasiune pentru a vedea cele mai 
bune calităţi ale fiecărui angajat și cum pot ajuta 
departamentul să crească. Nu în ultimul rând, avem 
automatizarea procedurilor globale, cu scopul de a 

câștiga eficienţă, dar și scalabilitate.”
El consideră că cel mai bun mod de a evita 

stresul și presiunea este de a prioritiza sarcinile, 
dar și scopul acestora. „Este important să păstrăm 
doar subiectele urgente și importante, într-o 
primă etapă, într-un mod cât mai structurat. 
Obiectivele mele de zi cu zi sunt de a încerca să 
păstrez nivelul de stres pentru mine și de a nu-l 
transfera echipei mele. Fac acest lucru pentru că 
echipa este sursa mea de energie, iar cu cât aceasta 
este mai echilibrată, cu atât lucrurile se vor rezolva 
și mai rapid.” În plus, adaugă că să fii lider poate 
fi o provocare, „dar este partea care îmi aduce cele 
mai mari satisfacţii profesionale în rolul pe care îl 
ocup”.

O agendă zilnică standard nu are, „dar am 
câteva puncte pe care mă străduiesc să le bifez zilnic. 
În primul rând, îmi propun să ajung la birou în 

intervalul 8:30 - 9:00, să 
petrec timp cu echipa mea 
și cu colegii, să discutăm 
împreună despre taskurile 
zilei. Pentru mine este 
foarte important să 
răspund la e-mailuri în 
prima parte a zilei, pentru 
a mă asigura că toate 
lucrurile sunt sub control”. 
De asemenea, un alt aspect 
peste care nu îi place să 
treacă este prânzul. „Încerc 
tot timpul să îmi iau pauza 
de prânz și să mănânc cât 
mai sănătos posibil. Face 
parte din valorile mele și 
mă bucur că lucrez la o 
companie care promovează 
activ un stil de viaţă 
echilibrat, prin campanii 

care susţin oamenii să-și prioritizeze starea de bine.” 
Spre sfârșitul programului se asigură că a rezolvat 
toate situaţiile urgente, iar ulterior, în drum spre 
casă, încearcă să rememoreze momentele cheie ale 
zilei și să se gândească dacă a gestionat bine anumite 
situaţii, analizând totodată și cum ar fi putut să 
le gestioneze și mai bine. „Când ajung acasă, mă 
deconectez de la tot ce înseamnă job și petrec timpul 
cu familia mea. Consider că este necesar să avem un 
echilibru între viaţa privată și cea profesională și să 
încercăm, pe cât se poate, să ne facem joburile cât 
mai bine. Fie că vorbim despre jobul de Finance and 
compliance director sau cel de membru al familiei.”

La final, Maxence Didier-Vial le transmite 
altor tineri aflaţi la început de carieră că „cel mai 
important este să fii  team-player, ca în sport, și să 
lucrezi cu oameni care sunt mai buni decât tine, 
pentru că așa vei învăţa și progresa mai repede decât 
îţi poţi imagina.”    

„IMPLICAREA, 
ANGAJAMENTUL 
ȘI «GOING THE 
EXTRA MILE» SUNT 
DOAR CÂTEVA DINTRE 
CARACTERISTICILE 
PE CARE LE OBSERV 
LA ANGAJAŢII DIN 
ROMÂNIA.”
MAXENCE DIDIER-VIAL, 
FINANCE AND COMPLIANCE DIRECTOR, 
EDENRED ROMÂNIA

Intră pe platforma 
www.zf.ro/afaceri-de-la-zero 

și citește zilnic despre 
o nouă afacere cu potențial
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PENTRU CEI MAI MULȚI 
LIDERI AFLAȚI LA 
CÂRMA COMPANIILE 
DIN SECTORUL PUBLIC, 
UNUL DINTRE CELE 
MAI IMPORTANTE 
ELEMENTE ALE POZIȚIEI 
PE CARE O DEȚIN ESTE 
STABILITATEA OFERITĂ 
DE LOCUL DE MUNCĂ, 
PE CÂND DOAR O MICĂ 
PARTE PUN SALARIILE 
PE PRIMUL LOC. SUB 
UMBRELA PROTECTOARE 
ȘI SIGURĂ A STATULUI 
LUCREAZĂ O MASĂ 
DE EXPERȚI FOARTE 
BINE PREGĂTIȚI, DAR 
ÎN CONTINUARE ESTE 
CONSTANT NEVOIE DE 
PROGRAME DE TRAINING 
ÎN ADMINISTRAȚIA 
PUBLICĂ PENTRU A 
CREȘTE PUTERNIC 
PERFORMANȚA 
ACESTUI SECTOR. CÂT 
DE DISPUSE SUNT 
INSTITUȚIILE STATULUI 
SĂ INVESTEASCĂ 
ÎN PROGRAME 
DE PREGĂTIRE A 
ANGAJAȚILOR ȘI CÂT DE 
DESCHIȘI SUNT ACEȘTIA 
SĂ LE URMEZE  

DE RAMONA CORNEA

O CARIERĂ SUB UMBRELA 
PROTECTOARE A STATULUI

„A
ngajaţii din sectorul public apreciază 
cel mai mult siguranţa locului de 
muncă, lucru explicabil în contextul 
incertitudinii economice din ultimul 

deceniu şi al multiplelor perioade de criză. Spre 
deosebire de mediul privat, unde angajatorii au 
făcut ajustări de personal în perioade economice 
dificile, în sectorul public nu s-au făcut 
restructurări, iar acest lucru a fost apreciat de 
angajaţi”, afirmă Andrei Goşu, managing partner 
al companiei de training și consultanţă în 
domeniul dezvoltării organizaţionale Ascendis.

Potrivit unui sondaj realizat de aceasta, 
aproape trei sferturi (74%) dintre liderii din 
sectorul public consideră că stabilitatea oferită 
de locul de muncă este foarte importantă ca 
element de atractivitate în cadrul instituţiei pe 
care o conduc, pe când pachetul salarial și de 

H R

beneficii este considerat foarte important doar 
de 35% dintre respondenţi. 

Atunci când vine vorba de metodele de 
creștere a performanţei din sectorul public, 
peste 60% dintre liderii chestionaţi consideră 
că îmbunătăţirea competenţelor angajaţilor 
și implementarea unui sistem de remunerare 
pe bază de performanţă ar fi cele mai eficiente 
metode de a îmbunătăţi performanţa instituţiei 
în care activează. „Vrem un forum al angajaţilor 
din instituţiile publice pentru că noi credem că, 
deşi competenţele sunt similare şi provocările 
pot fi identice (cu mediul privat – n. red.), 
există un specific în instituţiile publice. Nu 
întotdeauna ceea ce merge în companiile private 
merge şi în instituţiile publice. În instituţiile 
publice avem nevoie de competenţe, avem nevoie 
de management şi de leadership, avem nevoie 
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„În instituţiile 
publice avem nevoie 
de competenţe, 
avem nevoie de 
management şi de 
leadership, avem 
nevoie şi de procese, 
şi de structuri, şi de 
reguli, şi de norme, 
şi de proceduri, dar 
avem nevoie şi de un 
set de valori.“
ANDREI GO U, 
MANAGING PARTNER, 
ASCENDIS

bine de două decenii, trainerii de la Ascendis au 
oferit programe de pregătire în mediul privat, iar 
în ultimii ani am avut câteva proiecte de training 
și de transformare a culturii organizaţionale în 
sectorul public. Am constatat că există o masă 
critică de experţi foarte bine pregătiţi și la stat și 
că ponderea angajaţilor performanţi din sectorul 
public este semnificativă”, scrie Marius Opriș în 
studiul realizat de compania sa. 

MOTORUL ECONOMIEI 
RĂM NE MEDIUL PRIVAT

Cu toate acestea, miracolul economic prin 
care a trecut România în ultimii ani, reușind 
să avanseze chiar dacă frânele au fost trase, 
a avut ca motor sectorul privat, iar motivele 
pentru care sectorul public nu a contribuit în 
egală măsură la această creștere sunt legate de 
sistemul de lucru din companiile publice, de 
cultura organizaţională de acolo, crede el. „Chiar 
dacă România s-a dezvoltat inegal, iar mediul 
rural și zonele cu infrastructură deficitară au 
rămas sărace, în orașele dezvoltate puternic 
performanţa sectorului privat este similară cu 
cea din vest, iar nivelul de trai al angajaţilor a 
crescut foarte mult. În schimb, sectorul public, 
care are oameni bine pregătiţi, de multe ori la un 
nivel similar cu cei din sectorul privat, și care 
a reușit să-i atragă prin salarii mai mari, nu a 
contribuit la creșterea economică a României. 
O parte dintre motivele pentru care acest lucru 
s-a întâmplat a fost reprezentat de faptul că ei 
activează într-un sistem și într-o cultură care nu 
a promovat dezvoltarea și nu a integrat bunele 
practici existente în sistemul privat”, a detaliat 
Marius Opriș. 

Peste jumătate dintre liderii companiilor 
publice, respectiv 52% spun că există o 
procedură prin care se identifică nevoile de 
training ale angajaţilor și, în medie, o instituţie 
publică a cheltuit 1.000 de lei per angajat pentru 

şi de procese, şi de structuri, şi de reguli, şi de 
norme, şi de proceduri, dar avem nevoie şi de un 
set de valori. Performanţa este direct influenţată 
de atitudini şi comportamente”, a spus Andrei 
Goşu în cadrul unei conferinţe organizate de 
Ascendis şi BNR.

Potrivit lui, schimbările mici de 
comportamente în rândul angajaţilor din 
sectorul public ar putea aduce un rezultat 
extraordinar în creșterea performanţei 
instituţiilor publice, iar o componentă 
importantă în această direcţie o reprezintă 
investiţia în programe de training.

UN MIT FRECVENT
La rândul său, Marius Opriș, partener 

în cadrul Ascendis, spune că, din proiectele 
de training și de transformare a culturii 
organizaţionale pe care compania sa le-a 
desfășurat în sectorul public a constatat că există 
experţi foarte bine pregătiţi și la stat. „«Angajaţii 
de la stat sunt mult mai puţin performanţi decât 
cei din privat». Acesta este, probabil, cel mai 
mare mit care circulă în societatea românească 
și care naște mereu controverse. Timp de mai 
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programele de training din 2022. „Nu există un 
etalon în ceea ce privește investiţia în instruirea 
angajaţilor din România, avem clienţi care 
investesc 400 de euro per an per angajat și clienţi 
care alocă sume de cinci or mai mari. Oricum 
ne-am uita la această sumă, per ansamblu ea este 
mică, pentru că România se află pe ultimul loc 
în Uniunea Europeană la capitolul investiţiei în 
training, chiar și sub Bulgaria, rivala noastră în 
toate clasamentele”, spune Andrei Goșu. 

Liderii din sectorul public au avut răspunsuri 
variate când au fost întrebaţi care a fost costul 
trainingului per angajat în 2022, de la 300 de lei 
per angajat până la 2.000 de lei per angajat. „²u 
mici schimbări de comportament în domeniul 
public, eu cred ca rezultatul ar fi impresionant, 
de la simpla interacţiune cu cetăţeanul până 
la eficientizarea proceselor din instituţii. Într-
unul dintre proiectele mari din sectorul public 
pe care le-am avut în ultimii ani am văzut că 
acest lucru este posibil, iar oamenii au învăţat 
să interacţioneze altfel între ei. Procesele sunt 
esenţiale, dar comportamentele și felul în care 
oamenii interacţionează între ei sunt vitale. Statul 
este o dovadă vie că, deși are angajaţi competenţi, 
cultura, climatul și atmosfera din instituţiile 
publice nu aduc aceeași eficienţă ca în alte state 
europene”, este de părere Andrei Goșu. 

Orice instituţie, că e de stat sau privată, are 
nevoie de procese clare și de un sistem de valori 
care să conducă spre performanţă, crede el. „În 
acest moment, sectorul public este deficitar 
la atmosfera de lucru și sistemele de valori, 
iar noi le putem îmbunătăţi prin programele 
noastre, antrenând și consolidând competenţele 

și comportamentele oamenilor”, a subliniat 
reprezentantul Ascendis. 

Un număr de 454 de angajaţi ai Băncii 
Naţionale a României, reprezentând aproape un 
sfert din totalul celor peste 2.000 de angajaţi ai 
instituţiei, au participat anul trecut la programe 
de training. Creșterea capacităţii de adaptare la 
nou și consolidarea expertizei profesionale sunt 
principalele obiective de formare ale angajaţilor 
BNR și în 2023, după a explicat Mugur Tolici, 
directorul de resurse umane al BNR, în studiul 
Ascendis. 

„Anul 2023 a fost declarat de Comisia 
Europeană anul dezvoltării competenţelor. 
Premisa de la care s-a pornit a fost aceea că 
dezvoltarea competenţelor nu asigură doar 
şanse crescute pentru realizarea unei cariere 
de succes, ci şi mai multă inovare, o mai bună 
competitivitate a companiilor şi o contribuţie 
mai însemnată la realizarea unei creşteri 
economice sustenabile. Forumul Economic 
Mondial estimează în cadrul raportului «Viitorul 
joburilor» din 2021 că, pentru a se adapta la noul 
loc de muncă bazat în mare parte pe tehnologie, 
angajaţii din sectorul public vor trebui să-şi 
dezvolte aproximativ 40% din competenţele de 
bază în următorii cinci ani”, a spus Mugur Tolici, 
în conferinţei organizată de BNR și Ascendis. 

Potrivit lui, Banca Naţională a României 
are în acest moment 2.069 de salariaţi, care 
își desfășoară activitatea în sediul central din 
București și în cele 19 structuri teritoriale, 
șase sucursale regionale și 13 agenţii. „Anul 
2022 a fost un an activ din punct de vedere al 
formării profesionale. Aproape un sfert dintre 
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„Sectorul public, 
care are oameni 
bine pregătiţi, de 
multe ori la un 
nivel similar cu cei 
din sectorul privat, 
și care a reușit 
să-i atragă prin 
salarii mai mari, 
nu a contribuit la 
creșterea economică 
a României. O parte 
dintre motivele 
pentru care acest 
lucru s-a întâmplat 
a fost reprezentat de 
faptul că ei activează 
într-un sistem și 
într-o cultură care 
nu au promovat 
dezvoltarea și nu 
au integrat bunele 
practici existente în 
sistemul privat.“
MARIUS OPRIȘ, 
PARTENER ÎN CADRUL 
ASCENDIS

„Anul 2022 a fost un an activ din punct de 
vedere al formării profesionale. Aproape 
un sfert dintre salariaţii băncii (454 de 

persoane) au cumulat 760 participări la 
programe de perfecţionare profesională, 

însumând, în total, 2.671 de zile de training. 
Aproximativ 90% din participări au fost 

ale salariaţilor cu funcţie de execuţie.“
MUGUR TOLICI, 

DIRECTORUL DE RESURSE UMANE AL NR

DOAR

35%
  

   
   

   

salariaţii băncii (454 de persoane) au cumulat 
760 participări la programe de perfecţionare 
profesională, însumând, în total, 2.671 de zile 
de training. Aproximativ 90% din participări 
au fost ale salariaţilor cu funcţie de execuţie”, a 
detaliat el. 

În ceea ce privește sumele anuale investite 
în formarea angajaţilor, el spune că media este 
de 1.000 de lei per an per salariat. „Investiţia 
anuală în dezvoltarea profesională a angajaţilor 
este de circa 1.000 de lei per salariat, fiind 
influenţat în ultimii ani de cursurile organizate 
online. Prin reducerea costului per salariat ca 
urmare a creşterii participării la programele 
desfăşurate online, am reuşit să asigurăm accesul 
unui număr mai mare de salariaţi la programe 
tehnice, soft skills sau manageriale”, a explicat 
reprezentantul BNR. 

FUNCȚIONARI PU LICI 
MAI PREGĂTIȚI, CETĂȚENI MAI 
MULȚUMIȚI

Oana Matache, viceprimar al Municipiului 
Buzău, spune că primăria pe care o conduce 
are în prezent 600 de angajaţi, din care anual 
aproximativ 40 sunt integraţi în diverse programe 
de formare profesională. Când vine vorba despre 
aceste programe de training, provocarea principală 
apare iniţial atunci când unii dintre angajaţi 
manifestă o anumită doză de reţinere. „«Ce nevoie 
am să intru în acest program de formare când 
am deja atât de mult de lucru?». Pe parcurs însă 
apare automat și răspunsul la această dilemă, 
mai ales atunci când chiar angajaţi primesc un 
feedback pozitiv de la cetăţenii mulţumiţi că, în 
Primăria Buzău, în loc de 30 de zile de răspuns 
la o solicitare, se poate, după caz, răspunde 
și în trei zile. Prin procedurile specifice ale 
departamentului de resurse umane, nevoia reală 
de instruire a tuturor categoriilor de personal din 
cadrul instituţiei noastre este identificată anual 
și soluţionată prin achiziţionarea cursurilor de 
instruire adecvate”, a spus ea. 

George Turcu, managing partner al 
portalului Ghidul Primăriilor, spune că 
organizaţiile private cu care colaborează au 
semnalat în repetate rânduri faptul că sectorul 
public este expus la riscuri financiare majore 
din cauza achiziţiilor publice neperformante 
și pledează pentru modernizarea practicilor de 
achiziţii publice și pentru implementarea unor 
modele performante, bazate pe know-how-
ul funcţionarilor publici, care să prioritizeze 
calitatea achiziţiei. 

„Inclusiv luliana Feclistov, președintele 
Agenţiei Naţionale pentru Achiziţii Publice, 
a declarat pentru Ghidul Primăriilor că cea 
mai mare provocare din sectorul public o 

reprezintă pregătirea personalului din domeniul 
achiziţiilor și a adăugat că prioritatea zero 
pentru ANAP este stabilirea unor standarde 
înalte de performanţă pentru funcţionarii care 
gestionează achiziţiile publice. Așadar, din 
discuţiile pe care le-am purtat mai ales cu mediul 
de afaceri care colaborează cu sectorul public, 
domeniile care au nevoie urgent de specialiști 
sunt: achiziţiile publice, direcţiile de urbanism 
/ cadastru și domeniul accesării fondurilor 
europene”, a detaliat el. 

STATUL, ANGAJATOR PENTRU UN SFERT 
DIN SALARIAȚI

Circa 1,28 milioane de salariaţi din România 
lucrează în sectorul public, reprezentând un 
sfert din totalul salariaţilor din economie, 
potrivit datelor centralizate de Ascendis pe 
baza informaţiilor de la Institutul Naţional de 
Statistică şi de la Ministerul de Finanţe. 

Aproape două treimi (64%) dintre angajaţii 
din sectorul public lucrează în sectorul 
serviciilor medicale şi asistenţă socială sau 
în învăţământ, acestea fiind categoriile care 
au împreună aproape 800.000 de salariaţi în 
administraţia publică sunt activi circa 210.000 
de funcţionari, iar numărul acestora a rămas 
relativ constant în ultimii ani.

Numărul de angajaţi din sectorul public a 
rămas relativ constant în ultimul deceniu şi a 
cunoscut un vârf în perioada 2007- 2008, când 
aproximativ 1,5 milioane de angajaţi lucrau 
într-o instituţie de stat din România, conform 
datelor oficiale citate de Ascendis.   
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STOMATOLOGIA
ÎN PRIM-PLAN.

INTEGRAREA ÎNTR-UN GRUP MEDICAL 
MARE, O DIVIZIE NOUĂ DE BUSINESS, 

PRIMA ACHIZIȚIE PARȚIALĂ DE ACȚIUNI, 
CÂTEVA MILIOANE DE EURO. ACESTE 

LUCRURI AU FOST ÎN JOC ÎN MOMENTUL 
PRELUĂRII UNUI PACHET DE 51% 

DIN ACȚIUNILE CLINICILOR DENTARE 
DR. LEAHU DE CĂTRE REȚEAUA DE 

SĂNĂTATE REGINA MARIA. RESTUL 
DE 49% DIN ACȚIUNI AU RĂMAS 

LA FONDATORUL BRANDULUI, CARE 
SE VA OCUPA ÎN CONTINUARE DE 

EXTINDERE. BUSINESS MAGAZIN INTRĂ 
ÎN CULISELE TRANZACȚIEI CARE A PUS 

STOMATOLOGIA ÎN PRIM-PLAN.

Tranzacţiile din zona serviciilor medicale private au 
relativ puţine șanse să mai surprindă, având în vedere 
dezvoltarea spectaculoasă din ultimii ani a pieţei locale. 
Totuși, la jumătatea anului 2023 anunţul privind preluarea 
unui pachet de 51% din acţiunile Clinicilor dentare Dr. 
Leahu de către reţeaua Regina Maria a mișcat piaţa medicală. 
Achiziţia a bifat rând pe rând mai multe elemente de surpriză 
- intrarea operatorului medical pe piaţa stomatologică, 
menţinerea în acţionariat și a fondatorului businessului, dar 
și direcţia de integrare a stomatologiei în medicina generală. 
Ce urmează nou în piaţă? „Urmărim de mulţi ani dinamica 
pieţei de stomatologie, iar acum a venit momentul oportun 
să facem acest prim pas, care marchează și deschiderea 
noastră către o consolidare a acestui domeniu în România. 
Stomatologia este o piaţă cu un foarte bun potenţial de 
dezvoltare. Împreună cu echipa ambiţioasă și performantă 
construită de Dr. Ionuţ Leahu, vom aduce și mai multe 
servicii cu valoare adăugată pentru pacienţii români, într-
un continuum al îngrijirii medicale de calitate. În medicină, 
viitorul se construiește cu viziune și strategie pe termen 
lung. Preferăm să vorbim mai puţin și să facem mai mult, iar 
intrarea pe nișa de stomatologie a venit și din preocuparea 
noastră constantă pentru educaţie medicală și prevenţie”, 
spunea Fady Chreih, CEO-ul reţelei Regina Maria. Restul 
de 49% din acţiunile reţelei de clinici dentare rămâne la 
fondatorul businessului, medicul Ionuţ Leahu, iar fondul 
de investiţii Morphosis Capital, care avea 25% din acţiuni 
anterior tranzacţiei a ieșit complet din businessul dentar.

COVER STORY

DE GEORGIANA MIHALACHE

Nouă luni au durat negocierile dintre reţeaua Regina 
Maria și Clinicile Dr. Leahu de la primele discuţii până 
la semnarea acordului de parteneriat și vânzarea de 
acţiuni.

Discuţiile s-au purtat între doi jucători de talie mare 
pe pieţele pe care activează, iar anunţul a fost o surpriză 
în contextul în care este prima tranzacţie realizată de 
reţeaua Regina Maria în care nu cumpără pachetul 
complet de acţiuni. 

ETAPELE UNEI TRANZACȚII
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După achiziţie, primul pas pentru cele două părţi, 
astăzi parteneri în business, este să își cunoască noii colegi. 
Medicul Leahu vede deja primele direcţii de networking 
între echipele care sunt acum pe același „teren de luptă” cu 
problemele de sănătate ale pacienţilor. Ca ţinte, fondatorul 
Clinicilor Dr. Leahu menţionează creșterea numărului de 
pacienţi care vin lunar în cabinetele stomatologilor din 
cele 19 unităţi deschise până acum. „Ne așteptăm însă la 
o creștere de până la 30-40% a numărului de pacienţi care 
accesează serviciile Clinicilor Dentare Dr. Leahu lunar. 
Dacă acum avem 5.000 de pacienţi pe lună, estimăm 
că până la finalul lui 2023 numărul acestora să crească 
exponenţial, pentru că avem disponibilitatea și capacitatea 
să tratăm acest număr de oameni. Din punct de vedere 
al business-ului, pentru 2023 targetul nostru rămâne 
constant, vizăm o creștere de 10% a cifrei de afaceri. 
În același timp, rămânem deschiși oportunităţilor de 
parteneriere în cadrul Reţelei”, a mai spus Ionuţ Leahu.

MEDICINĂ, 
DIN CAP PÂNĂ ÎN PICIOARE

Fondatorul Clinicilor Dr. Leahu a vorbit în ultimii ani 
despre ștergerea graniţelor dinte stomatologie și medicina 
generală. Potrivit acestuia, multe probleme de sănătate 
au ca „focar” problemele stomatologice, iar în cazul 
multor pacienţi, vizita la dentist a fost prima interacţiune 
cu un medic după mulţi ani. Astfel, stomatologii au 
descoperit, alături de problemele dentare specifice, și boli 
de inimă, diabet. „Coordonarea strânsă și comunicarea 
între profesioniștii din domeniul medical și stomatologic 
sunt necesare pentru a oferi îngrijire integrată și pentru a 
asigura rezultate optime ale tratamentului. Atât medicina 
generală, cât și stomatologia urmăresc să îmbunătăţească 
bunăstarea pacientului și calitatea vieţii”, a explicat 
Ionuţ Leahu. Chiar dacă specializările și modalităţile 
de tratament pot diferi între cele două ramuri ale 
medicinei, punctul comun în care se întâlnesc și de unde 
se poate construi în aceași direcţie îl reprezintă sănătatea 
pacienţilor. „Prin unirea resurselor de care dispunem 
noi cu resursele de care dispune liderul calităţii medicale 
din România, extindem infrastructura și accesibilitatea 
serviciului medical integrat de cea mai înaltă calitate, 
pentru un număr cât mai mare de români”, a mai adăugat 
Ionuţ Leahu.

„DACĂ ACUM AVEM 
5.000 DE PACIENȚI PE LUNĂ, ESTIMĂM 
CĂ PÂNĂ LA FINALUL LUI 2023 NUMĂRUL 
ACESTORA SĂ CREASCĂ EXPONENȚIAL, 
PENTRU CĂ AVEM DISPONIBILITATEA ȘI 
CAPACITATEA SĂ TRATĂM ACEST NUMĂR DE 
OAMENI. DIN PUNCT DE VEDERE AL BUSINESS-
ULUI, PENTRU 2023 TARGETUL NOSTRU 
RĂMÂNE CONSTANT, VIZĂM O CREȘTERE DE 
10% A CIFREI DE AFACERI. ÎN ACELAȘI TIMP, 
RĂMÂNEM DESCHIȘI OPORTUNITĂȚILOR DE 
PARTENERIERE ÎN CADRUL REȚELEI.”
DR. IONUȚ LEAHU, 
FONDATORUL CLINICILOR DENTARE DR. LEAHU

PRIMII PAȘI 
ÎN NOUA ETAPĂ
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5.000
DE PACIENȚI PE LUNĂ ARE ÎN 
PREZENT REȚEAUA CLINICILOR 
DENTARE DR. LEAHU

132,4
MIL. LEI, VENITURILE CUMULATE 
ALE REȚELEI ÎN 2022, ÎN 
CREŞTERE CU 31% FAŢĂ DE 2021

19
UNITĂȚI ALCĂTUIESC 
REȚEAUA CLINICILOR 
DENTARE DR. LEAHU

O NOUĂ DIVIZIE ÎN PORTOFOLIU
În ultimii 10 ani, reţeaua de sănătate Regina Maria 

a investit peste 200 de milioane de euro în dezvoltarea 
sistemului medical din România, prin modernizarea 
sau deschiderea de noi locaţii, achiziţia de aparatură 
performantă și pregătirea echipelor medicale. În total, 
reţeaua Regina Maria a preluat în totalitate și a integrat 
peste 35 de alţi jucători de pe piaţă, având o prezenţă 
în mai mult de jumătate din judeţele ţării și acoperire 
naţională. La nivel naţional, peste 330 clinici partenere 
numără reţeaua medicală. Compania reunește peste 8.500 
de angajaţi și colaboratori, iar în spitalele, maternităţile, 
policlinicile, laboratoarele de sub umbrela Regina Maria 
inră anual pese 6 milioane de pacienţi. În 2023, Regina 
Maria a lansat un nou proiect medical - EXAVET, primul 
laborator de analize și imagistică veterinară din cadrul 
reţelei, marcând intrarea pe o piaţă nouă pentru liderul în 
calitatea serviciilor medicale din România. O altă premieră 
și piaţă nouă pentru operatorul privat este din iunie 2023 
și stomatologia.

În peste 10 ani de activitate pe piaţa stomatologică din 
România, brandul Dr. Leahu a ajuns pe 19 clinici în cele 
mai importante orașe din ţară. În total, pacienţii din cele 13 
orașe au acces la 169 de cabinete, fiind cea mai extinsă reţea 
stomatologică din ţară. De altfel, dezvoltarea integrată, 
ca o reţea, este mai degrabă o excepţie în domeniul 
stomatologiei, iar Clinicile Dr. Leahu sunt printre jucătorii-
pionieri în această piaţă. În 2022, veniturile cumulate ale 
reţelei au fost de 132,4 mil. lei, în creştere cu 31% faţă de 
2021. Prin comparaţie, în piaţa medicală privată, operatorii 
au căutat să dezvolte integrat businessurile și să deschidă 
noi unităţi, să se extindă, pentru a ajunge astfel la cât mai 
mulţi pacienţi. Această strategie este comună mai ales 
marilor jucători, cu putere de investiţie, dar se poate vedea 
și în rândul unor businessuri mai mici.

Clinicile dentare Dr. Leahu reunesc o echipă de 500 
de angajaţi, dintre care 200 de medici și specialiști în 
anestezie generală. Fiecare clinică integrează cel puţin un 
centru de radiologie dentară digitală. Reţeaua dispune și 
de propriul centru de instruire pentru medici specialiști, 
medici rezidenţi și asistenţi medicali. Peste 5.000 de 
pacienţi trec lunar pragul clinicilor de stomatologie. Pe 
hartă, Dr. Leahu a mersc cu clinici în cele mai importante 
orașe ale ţării: București, Cluj-Napoca, Brașov, Timișoara, 
Iași, Sibiu, Constanţa, Oradea, Craiova, Galaţi, Turda, 
Ploiești și Pitești. În plus, deţine și un portofoliu de 17.000 
de abonamente dentare.

VÂNTUL SCHIMBĂRII ÎN STOMATOLOGIE
Până în prezent, piaţa cabinetelor dentare s-a dezvoltat 

mult, însă fragmentat. Medicii stomatologi au deschis 
businessuri proprii, însă nu au făcut și pasul spre 
consolidare, spre extindere. În același timp, au evoluat 
și tehnologia și nivelul de performanţă din cabinetele 
dentare, dar și solicitările pacienţilor, care vor servicii 
integrate.

„În momentul de faţă, piaţa de stomatologie din 
România cunoaște o pantă ascendentă în privinţa ofertelor 
pentru pacienţi, care sunt din ce în ce mai diverse, dar care 
din păcate nu sunt centrate pe experienţa pacienţilor și 
educaţie pentru sănătate orală”, a mai spus Ionuţ Leahu. 
Iar statistica plasează România pe ultimele locuri privind 
frecvenţa cu care pacienţii ajung la dentist. Media la 
nivel naţional arată că un român nu ajunge nici măcar 
o dată pe an la un consult stomatologic (0,4 consultaţii 
per capita într-un an), potrivit datelor Eurostat. Lipsa 
cabinetelor dentare şi în zonele defavorizate, în sate, dar 
şi preţurile pentru consultul şi tratamentele stomatologice 
ţin oamenii la distanţă de clinicile dentare, mai ales că 

AMPRENTA DR. LEAHU

ISTORIA CLINICILOR DR. LEAHU
ÎN 2011 APĂREA PRIMA CLINICĂ DR. LEAHU ÎN BUCUREȘTI, FONDATĂ DE 
MEDICUL IONUȚ LEAHU

LA FINALUL LUI 2020, REȚEAUA DE CLINICI DENTARE A LISTAT OBLIGAŢIUNI DE 
10 MILIOANE DE LEI LA BURSA DE LA BUCUREŞTI

ÎN 2020 A ANUNȚAT DESCHIDEREA PRIMEI UNITĂŢI ÎN AFARA ŢĂRII, LA LONDRA

TOT ÎN 2020, FONDUL DE INVESTIȚII MORPHOSIS CAPITAL A INTRAT ÎN 
ACȚIONARIATUL CLINICILOR DR. LEAHU, PRELUÂND UN PACHET DE 25%

ÎN ULTIMII ZECE ANI, DIN 2011 PÂNĂ ÎN PREZENT, BRANDUL S-A EXTINS ȘI 
ARE 19 UNITĂȚI ÎN TOATĂ ȚARA, ÎN 13 DINTRE CELE MAI MARI ORAȘE

ÎN 2023, REȚEAUA REGINA MARIA A CUMPĂRAT 51% DIN ACȚIUNILE 
CLINICILOR DR. LEAHU, IAR MEDICUL FONDATOR A PĂSTRAT 49%

MATERIAL 
SUSȚINUT DE 
RE INA ARIA
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este o piaţă majoritar privată, iar decontările de la Casa de 
Asigurări sunt nesemnificative. „Este timpul consolidării, 
ne asumăm viitorul stomatologiei românești ca să putem 
construi împreună sustenabil și durabil. Acesta este 
momentul oportun pentru orice antreprenor din domeniul 
stomatologiei să se alăture unei reţele puternice, ale cărei 
servicii medicale sunt la cel mai înalt nivel de performanţă 
din România. Fie că vorbim de antreprenori care au un 
singur cabinet ori care deţin deja mai multe cabinete, 
au șansa să ni se alăture, să construim împreună în 
beneficiul pacientului, oferind servicii de medicină dentară 
extraordinară”, susţine medicul Ionuţ Leahu.

Clinicile Dr. Leahu urmează să treacă printr-un proces 
de rebranding după integrarea în cadrul reţelei Regina 
Maria, pentru a dezvolta ulterior sub un nume comun 
divizia de stomatologie. „Cred că tot ce ţine de rebranding 
este o provocare pentru toată lumea. În primul rând, 
pentru că este un proces de durată și complex care, în cazul 
de faţă, presupune sinergia dintre două branduri puternice, 
construite în ani de activitate. La momentul de faţă lucrăm 
alături de colegii din reţeaua Regina Maria pentru a stabili 
care este denumirea cea mai potrivită sub care ne vom 
integra în reţea și sub care vom construi în continuare”, a 
explicat medicul Ionuţ Leahu.

„URMĂRIM DE MULŢI ANI DINAMICA PIEŢEI DE 
STOMATOLOGIE, IAR ACUM A VENIT MOMENTUL OPORTUN 
SĂ FACEM ACEST PRIM PAS, CARE MARCHEAZĂ ŞI 
DESCHIDEREA NOASTRĂ CĂTRE O CONSOLIDARE A 
ACESTUI DOMENIU ÎN ROMÂNIA. STOMATOLOGIA ESTE 
O PIAŢĂ CU UN FOARTE BUN POTENŢIAL DE DEZVOLTARE. 
ÎMPREUNĂ CU ECHIPA AMBIŢIOASĂ ŞI PERFORMANTĂ 
CONSTRUITĂ DE DR. IONUŢ LEAHU, VOM ADUCE ŞI 
MAI MULTE SERVICII CU VALOARE ADĂUGATĂ PENTRU 
PACIENŢII ROMÂNI, ÎNTR-UN CONTINUUM AL ÎNGRIJIRII 
MEDICALE DE CALITATE. ÎN MEDICINĂ, VIITORUL SE 
CONSTRUIEŞTE CU VIZIUNE ŞI STRATEGIE PE TERMEN 
LUNG. PREFERĂM SĂ VORBIM MAI PUŢIN ŞI SĂ FACEM MAI 
MULT, IAR INTRAREA PE NIŞA DE STOMATOLOGIE A VENIT 
ŞI DIN PREOCUPAREA NOASTRĂ CONSTANTĂ PENTRU 
EDUCAŢIE MEDICALĂ ŞI PREVENŢIE”, 

DECLARA FADY CHREIH, CEO-UL REGINA MARIA, LA MOMENTUL 
ANUNȚĂRII TRANZACȚIEI, POTRIVIT ZF. 

REBRANDING 
LA ORIZONT

PROBLEMA CARE NU EXISTĂ, 
DAR AJUNGE SĂ COSTE

Medicul Ionuţ Leahu expune o problemă pe care o 
resimte în profesia sa, și anume faptul că o bună parte 
dintre pacienţi – 78%, consideră că nu au probleme 
stomatologice, astfel că nu vin la dentist. Peste această 
situaţie, se suprapun și statisticile privind vânzările 
scăzute de pastă și periuţe de dinţi. „Majoritatea ajung în 
cabinetele medicilor stomatologi doar pentru urgenţe și 
lucrări dentare de o complexitate mare – care presupun din 
start costuri la fel de ridicate, accesibilizarea serviciilor 
medicale stomatologice de bază pentru români și educarea 
populaţiei în ceea ce privește prevenţia în sănătate orală 
este obiectivul nostru principal”, a mai spus fondatorul 
Clinicilor Dr. Leahu.
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VIZIUNEA 
PENTRU DEZVOLTARE

Pentru a răspunde nevoii tot mai mare de servicii 
stomatologice este nevoie de un efort comun între medicii 
stomatologi, autorităţi, pacienţi, comunitate. Ţinta 
pentru toţi aceștia ar trebui să fie sănătatea orală și starea 
generală a pacienţilor, având în vedere că afecţiunile 
stomatologice vin la pachet cu alte probleme de ordin 
fizic, dar și psihic.

Ca plan de acţiune, mediul Ionuţ Leahu arată că 
promovarea educaţiei în rândul pacienţilor privind 
problemele dentare, dar și investiţiile în forţa de muncă 
și în tehnologie vor construi viitorul în piaţa pe care 
activează. „Ne-am asumat rolul de lideri în domeniul 
sănătăţii orale, iar zona de prevenţie va rămâne în 
focusul nostrum constant, educaţia populaţiei cu 
privire la sănătatea orală rămâne pe primul plan pentru 
noi. Jucăm un rol crucial în educarea pacienţilor și 
abilitarea acestora să preia controlul asupra sănătăţii 
lor dentare. Asumându-ne un rol activ în educarea lor, 
putem contribui la îmbunătăţirea domeniului sănătăţii 
orale pe termen lung, promovând îngrijirea preventivă și 
împuternicind pacienţii să își asume responsabilitatea 
pentru bunăstarea dentară”, a completat medicul.

ZÂNA MĂSELUȚĂ, 
TOT MAI CĂUTATĂ DE INVESTITORI

Tendinţa de cumpărare a unor businessuri 
stomatologice în ultimii ani a crescut accelerat, astfel 
că fonduri de investiţii, dar și antreprenori români au 
investit în medicina dentară.

Alături de investiţia Morphosis în cadrul Clinicilor 
Dr. Leahu în 2020, alte exemple de investiţii în domeniul 
stomatologic sunt în 2021, când fondul de investiţii 
EquiLiant Capital, fondat de fraţii Pavăl, proprietarii 
Dedeman, a preluat un pachet minoritar de acţiuni 
în reţeaua de clinici stomatologice Clinica Victoria, 
un business cu prezenţă în Piteşti, Râmnicu Vâlcea şi 
Slatina. La începutul lui 2022, fondul de private equity 
Abris Capital Partners a anunţat achiziţia Dentstore, 
un distribuitor român de produse stomatologice, cu 
afaceri de 40 milioane de euro în 2021. Abris Capital 

ISTORIA REȚELEI REGINA MARIA
LA 30 NOIEMBRIE 1995 APĂREA CENTRUL MEDICAL UNIREA, 
UN NUME NOU ÎN PIAȚA SERVICIILOR MEDICALE PRIVATE, 
FONDAT DE DR. WARGHA ENAYATI.

UN AN MAI TÂRZIU, ÎN 1996, APĂREAU PRIMELE ABONAMENTE 
MEDICALE DIN PORTOFOLIUL REȚELEI REGINA MARIA.

ÎNCEPÂND DIN 2001 A PORNIT EXTINDEREA CU DESCHIDEREA 
DE NOI CLINICI.

ANII ULTERIORI – 2002-2005, AU FOST MARCAȚI DE EXTINDERI ȘI 
CLIENȚI MARI ATRAȘI ÎN PORTOFOLIU DIN RÂNDUL COMPANIILOR 
CARE SOLICITAU SERVICIILE MEDICALE ALE REȚELEI REGINA MARIA.

ÎN 2006 CENTRUL MEDICAL UNIREA (CMU) INIȚIAZĂ UN 
PROCES DE ATRAGERE DE INVESTIȚII

ÎN FEBRUARIE 2007, GIGANTUL DE INVESTIȚII 3I PLC PREIA UN 
PACHET MINORITAR DE ACȚIUNI LA CMU.

ANUL 2008 MARCHEAZĂ PRIMA EXTINDERE ÎN AFARA 
BUCUREȘTIULUI, ÎN CLUJ NAPOCA

ÎN 2010, FONDUL DE INVESTIȚII ADVENT INTERNATIONAL PREIA O 
PARTICIPAȚIE MAJORITARĂ LA CMU.

ÎN PERIOADA 2011-2015 URMEAZĂ O STRATEGIE PUTERNICĂ 
DE EXTINDERE.

ÎN 2015, MID EUROPA – CEL MAI MARE FOND DE PRIVATE EQUITY 
CU INVESTIȚII ÎN EUROPA CENTRALA ȘI DE EST, PREIA PACHETUL 
INTEGRAL DE ACȚIUNI AL REȚELEI REGINA MARIA

DIN 2015 ȘI PÂNĂ ÎN PREZENT EȚEAUA REGINA MARIA S-A 
EXTINS CONSTANT ȘI A ACHIZIȚIONAT NOI BUSINESSURI, A 
DEZVOLTAT PROIECTE GREENFIELD, DAR A ȘI INVESTIT ÎN NIȘE 
NOI DE BUSINESS, CUM ESTE ȘI STOMATOLOGIA.

cumpărase anterior Dentotal, unul dintre cei mai mari 
distribuitori de produse stomatologice din România, dar 
şi Dentatechnica, distribuitor de produse stomatologice 
din Bulgaria.

Astfel, deși este o piaţă extrem de fragmentată, în care 
medicii și-au deschis câte un cabinet și nu s-au extins 
în reţea, direcţia este spre consolidare, încurajată și de 
„pariurile” unor investitori mari.

Cifra de afaceri realizată de cele peste 8.000 
de companii care activează în domeniul asistenţei 
stomatologice (cod CAEN 8623) este de 3,4 miliarde 
de lei în 2021, cel mai recent an pentru care există date 
publice. Cu un an în urma, în 2020, cifra de afaceri a fost 
de 2,4 miliarde de lei, însă rezultatele au fost puternic 
influenţate de perioada de lockdown, când cabinetele 
stomatologice au fost închise timp de câteva luni, în 
perioada stării de urgenţă generată de pandemie.
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SPECIAL

POLITICĂ

RARI SUNT OAMENII CARE SĂ FI INFLUEN AT 
EVOLU IA POLITICĂ A LUMII FĂRĂ SĂ FIE 
ÎMPĂRA I, REGI SAU PRE EDIN I DE ARĂ. LA 
00 DE ANI ÎMPLINI I, HENRY KISSINGER ESTE 

UNA DIN RARELE I BIZARELE APARI II ÎN ACEASTĂ 
LUME A POLITICII PLINĂ DE CONTRADIC II, CARE 
NU A DISPĂRUT DIN PEISAJ NICI ATUNCI CÂND 

I-A ÎNCHEIAT CARIERA PUBLICĂ.

DE IULIAN ANGHEL

CUM REUȘEȘTI 
SĂ ZGUDUI 
LUMEA CHIAR 
DACĂ MERGI ÎN 
BASTON ȘI AI 
100 DE ANI

ecretar de stat al Statelor Unite 
şi consilier pe probleme de 
securitate naţională în vremea 
preşedinţilor Nixon şi Ford, între 

1968 şi 1977, Kissinger şi-a câştigat o aşa faimă 
încât nici Diavolul coborât pe pământ nu ar 
fi avut îndrăzneala să-l contrazică. Desigur că 
preşedintele Ucrainei, Volodimir Zelenski, l-ar fi 
dat bucuros cu capul de pereţi pe Kissinger când 
acesta a spus că Occidentul nu trebuie să ajute 
Ucraina. Doar că, aşa cum este văzut Kissinger, 
căruia, la 100 de ani împliniţi, i se cere încă 
părerea despre soarta lumii, Zelenski ar prefera 
să se ia la trântă cu Satan, decât cu el. Sunt rari 
oamenii care să fi influenţat evoluţia politică a 
lumii fără să fie împăraţi, regi sau preşedinţi de 
ţară. Cu sute de ani în urmă, cardinalul Richelieu, 
prim-ministrul regelui Ludovic al XIII-lea al 
Franţei (anii 1600), a fost unul dintre ei, deşi 
nu venea dintr-o familie care l-ar fi îndreptăţit 
pentru aşa poziţii înalte. Henry Kissinger este 
un Richelieu modern. Richelieu a trăit însă 57 
de ani. Kissinger a ajuns la 100 de ani şi încă 

S
vorbeşte şi-i scoate pe unii din minţi prin ce 
spune. La fel ca Richelieu, Kissinger este fie 
puternic contestat, fie considerat un guru. La 
ultimul forum de la Davos, staţiunea de lux din 
Elveţia unde se întâlnesc, anual, bogaţii lumii şi 
presupuşii lideri influenţi din politică şi pun la 
cale viitorul planetei, Henry Kissinger a vorbit, 
printr-un sistem de videoconferinţă. Şi, desigur, 
graţie statutului său de guru al politicii, nu 
putea rata o analiză a războiului din Ucraina. 
„Înainte de război m-am opus (aderării Ucrainei 
la NATO – n. red.), dar acum o Ucraină neutră 
nu ar avea sens”, a spus el. Ei bine, înainte el 
spunea taman invers, spunea că Occidentul 
nu trebuie să ajute Ucraina cu arme, iar  când 
venea vorba despre aderarea la NATO, Ucraina 
să-și ia la revedere pentru multe secole de aici 
înainte. Desigur că spusele sale au provocat furie 
la Kiev, dar, când eşti un Socrate al timpurilor 
moderne, toată lumea se uită în gura ta, chiar 
dacă ai 100 de ani, fie că spusele tale sunt drepte 
sau aiureli. „Un mare strateg”, îl alintă Wall 
Street Jurnal, principalul cotidian de busines al 

é
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istoria este o suită de conflicte, nemaiexistând 
conflixte, asta înseamnă sfârşitul istoriei, credea 
el. Pentru că suntem cu un război la graniţă ce 
ne loveşte direct, pentru că Kissinger a stârnit 
atâta patimă cu opiniile sale despre Ucraina, îl 
amintesc aici pe Zbigniew Brzezinski, un alt 
renumit politolog american, care vorbeşte în 
cartea sa „Marea tablă de şah” despre Ucraina ca 
despre o viitoare putere regională şi despre Rusia 
ca despre o ţară care nu are perspective în afara 
concertului european. Or, vedem clar că Rusia 
se îndepărtează azi de Europa. Pare că puţin îi 
mai pasă de Europa, deşi tânjeşte după ea încă 
din istorie. Foştii ţari şi prinţi ai Rusiei şi-au 
căutat mereu soţii din dinastiile europene, nu 
din cele ale Chinei. Ţarina Ecaterina cea Mare, 
marea admiraţie a ruşilor de azi, era nemţoaică 
100%, nu rusoaică, nici chinezoaică. Il Tempo, 
cotidian italian, îl numeşte pe Kissinger „Deus 
ex machina”, adică „Dumnezeul din maşină”. În 
tragediile greceşti „deus ex machina” era un zeu 
care, în momentul  în care intriga de pe scenă era 
atât de complicată întât nimeni nu-i mai dădea 
de capăt, cobora pe o sfoară şi rezolva problema. 
Aşa să fie? Kissinger este cel care a organizat 
întâlnirea dintre preşedintele SUA Richard 
Nixon şi preşedintele Chinei Mao Tse Dong, 
întâlnire care a normalizat relaţiile între cele 
două ţări, după 20 de ani de îngheţ. Se întâmpla 
în 1972. Această înţelegere a permis Chinei să-şi 
înceapă parcursul de principală putere mondială 
spre care tinde azi. După ani de zile, Kissinger 
și-a dat cu pumnii în cap: „Este cel mai prostesc 
lucru pe care l-am făcut în viaţa mea”. Dar, între 
timp, câştigase Nobelul pentru pace pentru 
contribuţia lui la încheierea războiului din 

Vietnam, ajunsese o vedetă  pe care nimeni nu o 
putea contesta, aşa cum nimeni nu ar îndrăzni să 
spună că Richard Gere joacă prost într-un film 
prost.

La 100 de ani ai lui, Kissinger vorbeşte la 
Forumul de la Davos, îşi exprimă opiniile despre 
mersul lumii, pentru că i se cer. Dacă i se cer 
încă, înseamnă că el a însemnat ceva pentru 
lumea asta, oricât de controversate ar fi fost 
opiniile sale.     

Americii, într-un mare articol ce-i este dedicat 
la împlinirea a 100 de ani şi, desigur, îi trece în 
revistă previziunile, aşa cum le trece, frecvent, pe 
cele ale lui Warren Buffett când e vorba de burse. 
„Lumea va fi un glob spart de competiţia SUA-
China şi ameninţată de noi arme îngrozitoare”, 
spune azi gurul veteran al politicii americane. Nu 
e de râs? Păi este, pentru că chiar el este strategul 
apropierii SUA de China. Politica apropierii SUA 
de China este a lui Kissinger şi, cu siguranţă, 
aceasta i-a adus faima. Acum, el spune cu totul 
altceva, la 50 de ani distanţă. Dacă priveşti viaţa 
de la 100 de ani, 50 de ani, cât aveai atunci când 
puneai bazele apropierii SUA de China, ţi se pare 
o vârstă de copil. Dar nu este pentru prima dată 
când aceşti monştri sacri ai politicii se înşală. În 
1992, Francis Fukuyama, un sociolog şi politolog 
american, publica un eseu ce l-a făcut celebru, pe 
care l-a numit: „Sfârşitul istoriei şi ultimul om”, 
eseu care a avut o carieră uluitoare. Comunismul 
în estul Europei căzuse, iar Fukuyama credea că 
liberalismul de tip occidental va triumfa pe toată 
planeta. Conflictele ideologice s-au sfârşit şi cum 

IL TEMPO, COTIDIAN ITALIAN, ÎL NUMEŞTE PE KISSINGER 
„DEUS EX MACHINA”, ADICĂ „DUMNEZEUL DIN MAŞINĂ”. 
ÎN TRAGEDIILE GRECEŞTI „DEUS EX MACHINA” ERA 
UN ZEU CARE, ÎN MOMENTUL ÎN CARE INTRIGA DE PE 
SCENĂ ERA ATÂT DE COMPLICATĂ ÎNTÂT NIMENI NU-I 
MAI DĂDEA DE CAPĂT, COBORA PE O SFOARĂ ŞI REZOLVA 
PROBLEMA. 
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„OBSERVĂM CĂ, ÎN ACEST AN, 
CONSUMATORII MANIFESTĂ 

O PREFERINŢĂ CRESCUTĂ 
PENTRU SPUMANTELE 

BRUTE ȘI VINURILE SECI. 
ACEASTĂ TENDINŢĂ INDICĂ O 
SCHIMBARE ÎN GUSTURILE ȘI 

PREFERINŢELE LOR, CĂUTÂND 
VINURI MAI PROASPETE ȘI MAI 

PUŢIN DULCI.”
DELIAN DREGAN, 

ACȚIONAR MAJORITAR, 
COMPANIA PODGORIA SILVANIA
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PE DEALURILE SILVANIEI, ÎNTR-UN COLȚ VINICOL DIN JUDEȚUL 
SĂLAJ, SE ASCUNDE MĂGURA ȘIMLEULUI, CARE ADĂPOSTEȘTE CRAMA 
PODGORIEI SILVANIA. CU GALERIILE SALE IMPRESIONANTE, AFLATE 
LA O ADÂNCIME DE 60 DE METRI SUB STÂNCĂ ȘI ÎNTINZÂNDU-SE PE O 
DISTANȚĂ DE 3,5 KILOMETRI – O RARITATE ÎN ȚARĂ – ACEASTĂ CRAMĂ 
PRODUCE VINURI SPUMANTE ÎNTR-UN MICROCLIMAT UNIC. CARE 
ESTE POVESTEA SA?

FLORENTINA NIȚU

„P
odgoria Silvania este o afacere de 
familie, născută din dorinţa de a 
valorifica un brand de tradiţie, un 
simbol al orașului natal - Șimleul 

Silvaniei (jud. Sălaj – n. red.). Această dorinţă, 
alături de pasiunea pentru vinuri, ne-a determinat să 
ne implicăm și să contribuim la renașterea acestui 
brand și, totodată, la creșterea calităţii vinurilor 
românești”, povestește Delian Dregan, acţionarul 
majoritar (95%) al companiei Podgoria Silvania. El 
deţine businessul alături de Dănuţa Man.

Crama Podgoria Silvania este situată în 
regiunea Dealurilor Silvaniei, iar ea a fost preluată 
de actualul proprietar în urmă cu un deceniu. 
Dregan a luat, practic, ruină fabricii de vin spumant, 
fostul MAT, cum îi spuneau localnicii, a investit în 
retehnologizare, iar anul acesta a reușit să obţină 
premiul „cel mai bun vin spumant premium 
pentru Blanc de Blancs“ la concursul Povești cu 
vinuri românești, organizat de BASF Agricultural 
Solutions România.

L I F E S T Y L E

PE URMELE 

LA 60 DE METRI 
ADÂNCIME

vinului
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„Faptul că am 
investit în tehnologie 
și în oameni a avut 
un impact important 
în obţinerea 
acestei distincţii. 
De asemenea, în 
ultimii ani am 
apelat la specialiști 
în domeniul viticol 
și oenologic, cu care 
ne-am consultat în 
permanenţă și am 
acordat o atenţie 
deosebită în tot 
procesul de creare a 
vinului, începând 
din podgorie.“
 DEBIAN DREGAN, 
ACȚIONARUL 
MAJORITAR (95%) 
AL COMPANIEI 
PODGORIA SILVANIA 

„Faptul că am investit în tehnologie și în oameni 
a avut un impact important în obţinerea acestei 
distincţii. De asemenea, în ultimii ani am apelat la 
specialiști în domeniul viticol și oenologic, cu care 
ne-am consultat în permanenţă și am acordat o 
atenţie deosebită în tot procesul de creare a vinului, 
începând din podgorie”, a explicat Delian Dregan, cel 
care a adus un oenolog italian pentru a face vinurile 
pe care și le dorea. 

El a completat că la identitatea spumantului 
Blanc de Blancs au contribuit și tehnologia 
Champenoise, calitatea strugurilor din podgorie 
și păstrarea vinului timp de trei ani în galeriile 
subterane ce oferă o temperatură constantă de 12°C. 
Galeriile acestei crame se află la 60 de metri sub 
stâncă și se întind pe 3,5 kilometri, astfel de hrube 
adânci și întinse precum cele de la Măgura Șimleului, 
nemaigăsindu-se nicăieri în ţară, potrivit datelor de 
pe site-ul companiei.

Istoria acestei crame începe acum două secole, 
când comunitatea evreiască locală a săpat primele 
galerii în stâncă, cu scopul de a depozita și a învechi 
vinul localnicilor. Mai târziu, datorită recoltei bogate 
din această zonă viticolă și necesităţii de a asigura 
depozitare adecvată, galeriile au fost transformate 
într-o cramă impresionantă. Însemnările din jurul 
anului 1600 atestă chiar existenţa unui han strategic 
amplasat în această locaţie, la intersecţia Drumului 
Sării și a altor importante rute istorice ale vremii, 
unde drumeţii obosiţi se puteau bucura de o carafă 
de vin.

„Începând cu 1974, aici are loc producţia vinului 
spumant după metoda certificată Champenoise, cu 
fermentare în sticlă. În această perioadă, din Măgura 
Șimleului pleacă anual spre export 4 milioane de 
sticle către Germania, Rusia, Polonia și chiar Franţa, 
un moment istoric de o importanţă majoră și un 
record fără precedent pentru România de atunci”, se 
mai arată pe site-ul producătorului de vin.

Actualii proprietari, de-a lungul timpului, au 
creat vinuri dedicate sectorului HoReCa și vinuri 
pentru retail. În prima categorie se găsesc vinurile 
spumante Blanc de Blancs, Blanc de Noir, Cuvée, 
Regal și Rosé, precum și vinurile liniștite, maturate 
în butoi de stejar, comercializate sub denumirea 
Măgura Silvaniei, gamă ce este formată din cinci 
etichete, a menţionat Delian Dregan. Cea de-a doua 
categorie este formată din gama de spumante de lux 
și premium, precum și din vinuri liniștite proaspete.

„Ca producător de vin, ne-am adaptat pentru a 
răspunde preocupărilor consumatorilor noștri prin 
diverse strategii. Am efectuat analize de piaţă pentru 
a înţelege preferinţele lor, am extins gama de produse 
pentru a satisface nevoile diverse și am implementat 
practici sustenabile în procesul de producţie”, a 
adăugat proprietarul Podgoriei Silvania. În prezent, 
la Podgoria Silvania produc aproximativ 250.000 
litri de vin pe an, pe o suprafaţă de 40 de hectare.  

Momentan, nu se mai gândește la extinderea 
gamei de produse, ci la creșterea calităţii vinurilor 
și la un proiect de renaștere a turismului, prin 
reconstruirea hanului evreiesc – cu pivniţă, terasă, 
sală de degustare și fabrica deja reamenajată.

În ceea ce privește recolta de struguri – materie 
primă foarte importantă în ecuaţia calităţii vinului 
– el spune că preconizează că anul acesta va fi bună. 
„Avem o prezenţă constantă în vie, monitorizând și 
intervenind în mod activ pentru a asigura sănătatea 
și calitatea strugurilor noștri.”

PREFERINȚELE 
CONSUMATORILOR ÎN 2023

„Observăm că, în acest an, consumatorii 
manifestă o preferinţă crescută pentru spumantele 
brute și vinurile seci. Această tendinţă indică o 
schimbare în gusturile și preferinţele lor, căutând 
vinuri mai proaspete și mai puţin dulci”, a afirmat 
Delian Dregan.

În ceea ce privește impactul asupra mediului, 
el crede că va influenţa toate industriile agricole, 
inclusiv industria vinului. „Am implementat practici 
agricole sustenabile, folosim tehnologii de producţie 
prietenoase cu mediul și suntem dedicaţi conservării 
resurselor naturale”, a precizat antreprenorul.

În viitor, se așteaptă ca impactul asupra mediului 
să continue să influenţeze industria vinului. „Este 
esenţial să fim în permanenţă în căutarea de soluţii 
inovatoare pentru a minimiza amprenta noastră 
ecologică și a contribui la sustenabilitatea pe termen 
lung a industriei vinului”, a conchis el.   

REVISTA DE LIFESTYLE A

Comandă revista pe zf.ro/anuare.

AFLĂ LUNAR CARE SUNT NOUTĂŢILE 
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DEȘI NU SE POATE LĂUDA CU NIVELUL DE NOTORIETATE 
AL UNOR MILIARDARI PRECUM JACK MA SAU PONY MA, 
FONDATORII ALIBABA ȘI TENCENT, ZHONG SHANSHAN A 
DEVENIT ÎNTR-UN TIMP RELATIV SCURT UNUL DINTRE CEI 
MAI IMPORTANȚI OAMENI DE AFACERI DIN ASIA, CU O AVERE 
DE APROXIMATIV 70 DE MILIARDE DE DOLARI, CARE I-A ADUS 
TITLUL DE „REGELE APEI ÎMBUTELIATE DIN CHINA”.

DE EDUARD IVANOVICI

ZHONG 
SHANSHAN

ost jurnalist, Zhong Shanshan s-a născut în 
decembrie 1954 în orașul Zhuji din estul Chinei. 
Întrucât, spre deosebire de alţi miliardari 
chinezi, nu s-a implicat niciodată în politică și a 

ales să își limiteze cât mai mult apariţiile publice, de-a lungul 
anilor a căpătat titlul de „lup singuratic”. De altfel, se știu 
foarte puţine lucruri despre viaţa celui care, până nu de mult, 
deţinea titlul de cel mai bogat om din Asia.

Înainte de a-și începe traseul antreprenorial, Zhong 
Shanshan a renunţat la școală în clasa a șasea și a ales să 
devină muncitor în construcţii într-o Republică Populară 
Chineză aflată în plină Revoluţie Culturală, potrivit Forbes.

Ulterior, în anii 1980, a lucrat ca ziarist și vânzător de 
băuturi răcoritoare. După ce a petrecut cinci ani la cotidianul 
Zheijang Daily, a început să își creeze o lungă serie de 
businessuri: a fondat un ziar privat, a crescut ciuperci și a 
vândut perdele înainte de a pune bazele Wantai Biological, 
un grup farmaceutic ce a dezvoltat inclusiv teste rapide 
pentru coronavirus.  În 1996, a înfiinţat Nongu Spring, un 
producător de apă îmbuteliată la care deţine și în prezent un 
pachet majoritar de acţiuni. Ascensiunea rapidă a companiei, 
culminată cu o listare pe bursa din Hong Kong în 2020 (când 

F

s-a listat și Wantai), i-a adus titulatura de 
„regele apei îmbuteliate din China” și o 
avere estimată la 62 de miliarde de dolari, 
conform Bloomberg Billionaires Index. 
Ofertele publice de vânzare de acţiuni 
(IPO-uri) ale celor două companii au creat 
circa 70 de milionari. De la listare, Nongfu 
afișează o creștere de 22% pe bursă, în 
timp ce acţiunile Wantai s-au apreciat cu 
740%. Cele două societăţi sunt evaluate 
la 60 de miliarde de dolari, respectiv 11 
miliarde.

În 2020, anul pandemiei de COVID-19, 
averea lui Zhong Shanshan a înregistrat 
a doua cea mai mare creștere la nivel 
mondial, dinamica fiind depășită doar de 
evoluţia spectaculoasă a lui Elon Musk, 
șeful Tesla și SpaceX. 

În prezent, antreprenorul de 68 de 
ani locuiește în Hangzhou, un oraș de 10 
milioane de locuitori și unul dintre cele 
mai mari huburi comerciale ale Asiei. De 
asemenea, deţine locul 18 în topul celor 
mai bogaţi oameni la nivel global, peste 
indianul Gautam Adani, Giovanni Ferrero 
& familia și industriașul american Charles 
Koch.  

CARTE DE VIZITĂ:
ZHONG SHANSHAN, 
FONDATOR, NONGU 
SPRING ȘI ALTELE
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ACCESORII
IMITAȚII DE 
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Suplimentul ZF Anunțuri de business.
Apare în fiecare marţi, împreună
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În fiecare MARȚI, împreună cu

Oportunități, active, resurse;

Aici oferta ta este mai vizibilă pentru potențialii parteneri 
de business;

În paginile noastre găsești ceea ce cauți pentru afacerea ta!

Dintre 94.000 ochi, câți caută anunțul tău?
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cesta este un articol despre alte articole, pe care vă 
invit să le citiţi. Cele mai interesante articole pe care 
le-am citit în ultima vreme „m-au aruncat pe gânduri”.  
De obicei, un articol este valabil atunci, pe loc, și se 

șterge imediat din gânduri după ce îl citești pe următorul. În cea 
mai bună situaţie, îi dai share sau comentezi ceva pe seama lui. 
Primul articol este legat de creșterea inexplicabilă a numărului 
de cazuri de cancer în rândul generaţiei millennials și este din 
Financial Times, cel mai important ziar de business din Europa: 
„The unexplained rise of cancer among millennials. Increasing 
numbers of younger people in the developed world are being 
diagnosed with the disease. Scientists are not sure 
why”. Datele analizate relevă faptul că în ultimii 30 
de ani, în rândul tinerilor din G20, ţările cele mai 
dezvoltate din lume, numărul cazurilor de cancer a 
crescut cu 22% în rândul celor care au 25-29 de ani. 
În rândul celor care au 20-34 de ani se înregistrează 
cel mai înalt nivel de cazuri de cancer din ultimele 
trei decenii. În schimb, cazurile de cancer la cei 
care au peste 75 de ani au o scădere constantă, 
după vârful atins în 2005. Financial Times, adică 

autorii articolului, spun că nu există explicaţii certe privind această 
situaţie. Financial Times vine cu grafice extrem de interesante. 
Forma de cancer care a accelerat cel mai mult în ultimii 30 de ani 
este legată de cancerul la colon. Cercetătorii încearcă să găsească 
explicaţii, cele mai la îndemână fiind cele legate de stilul de viaţă 
stresant, de schimbarea modului de alimentaţie, adică creșterea 
fast-foodului, de obezitate. Poate nu este ceva nou, dar concluzia 
este că milenialii, adică cei născuţi între 1981 
și 1996, încep să fie din ce în ce mai mult 
loviţi de cancer. Impactul acestui articol a 
fost extrem de ridicat în rândul cititorilor 
din întreaga lume ai Financial Times.  
Al doilea articol este legat de scăderea 
cantităţii de spermatozoizi, care ajunge 
să fie o problemă în conceperea copiilor. 
Titlul articolului din Financial Times este 
„Global sperm counts are falling. This 

A

scientist believes she knows why”. Conform datelor analizate pe 
o perioadă mai lungă de timp de către un cercetător, cantitatea sau 
volumul de spermatozoizi eliberaţi de bărbaţi scade accelerat în 
ţările occidentale, și asta în primul rând din cauza interacţiunii pe 
care o avem cu plasticul - cafeaua în plastic, mâncarea din casoletă 
de plastic încălzită la cuptorul cu microunde, sticlele din plastic cu 
apă sau sucuri, tot ce are legătură cu plasticul atacă corpul într-un 
fel sau altul, iar rezultatul este cel pe care l-aţi citit mai sus. Eu 
am încercat să fac un rezumat al concluziei, dar trebuie să citiţi 
și acest articol. În ultimii ani, din ce în ce mai mulţi bărbaţi au 
probleme de fertilitate. La început, atunci când el și ea nu reușesc 
să facă copii, femeia este indicată ca fiind cea care trebuie să-și facă 
prima analizele și să descopere de ce. Dar acum vine din spate 
bărbatul, care în ritmul actual de interacţiune cu chimicalele, cu 
plasticul, s-ar putea să devină el principala problemă. Este greu de 
acceptat de către bărbaţi acest lucru, dar datele statistice, studiile 
clinice indică acest lucru. Cele două articole din Financial Times și 
concluziile lor înseamnă în final un impact major în business și în 
economiile occidentale. În România, cancerul de colon a ajuns pe 
primul loc ca incidenţă. La nivel occidental sunt sume foarte mari 

în joc, iar dacă aceste date de cercetare, conform cărora milenialii 
încep să fie din ce în ce mai loviţi de cancer se confirmă, impactul 
economic va fi dărâmător. Al doilea articol, cel legat de scăderea 
cantităţii de spermatozoizi, lovește în problema demografică a 
lumii occidentale. Pe lângă faptul că îmbătrânim, pe lângă faptul 
că familiile doresc mai puţin copii decât rata de înlocuire, avem 
acum și această problemă a fertilităţii masculine. Ceea ce are un 

impact social și economic major. Vă 
recomand să citiţi aceste articole, ca o 
încercare de înţelegere a lumii din jurul 
nostru. 

P.S. După cele două articole care 
vă pun pe gânduri, vă invit să citiţi și 
un al treilea articol, tot din Financial 
Times, legat de pizza – „Can an 
English chef win the Pizza World 
Championship?”.  

EDITORIAL

CRISTIAN HOSTIUC
(CRISTIAN.HOSTIUC@ZF.RO)

ATENŢIE LA CAFEAUA PE CARE O 
BEŢI DIMINEAŢA DIN PAHARELE DIN 
PLASTIC ȘI LA CASEROLELE DIN PLASTIC 
CU MÂNCARE DE LA BIROU. RISCAŢI SĂ 
RĂMÂNEŢI FĂRĂ URMAȘI



URMĂREȘTE ZF.RO/TECHDAY

URMĂREȘTE EMISIUNEA DESPRE 
TEHNOLOGIE, ÎN FIECARE LUNI, 

DE LA ORA 13:00, PE ZF.RO ȘI FACEBOOK 
ZIARUL FINANCIAR.

SOLUȚII INOVATOARE 
PENTRU 

VIITORUL 
BUSINESSULUI TĂU






